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Hvidbog - Høringssvar fra offentlig høring af Studieby København 

Indledning 

Denne hvidbog opsummerer og besvarer de høringssvar, som er modtaget i forbindelse med den offentlige 

høring af Københavns nye studielivspolitik Studieby København. Hvidbogen er bygget op om 9 temaer. 

Flere af dem tager direkte tematisk afsæt i politikkens kapitler. Hvidbogen indeholder resumer af 

høringssvarene. 

Der er kommet 25 høringssvar i alt. Disse kommer både fra kommunens politiske fagudvalg, lokaludvalg, 

organisationer og borgere. 

19 høringssvar giver anledning til tilføjelser i politikken. 

Hørringsvarene berører særligt temaerne Bolig, Deltagelse og Internationale studerende. Under temaet 

Bolig bemærkes det gennemgående i mange af de modtagne svar, at det skal være boliger der at til at 

betale, samt ønsket om ét indstillingsudvalg til ungdomsboliger. I forbindelse med temaet Deltagelse 

bemærkes det i mange modtagne svar, at det er væsentligt, at en velkomst til byen også er rettet mod de 

internationale studerende, at velkomsten til byen også kan indeholde en introduktion til lokaludvalg, byens 

faciliteter m.fl., samt at velkomsten bør koordineres med flere relevante aktører. Under temaet 

Internationale studerende bemærkes det i flere svar, at der skal sættes ind i forhold til at integrere de 

internationale studerende i studielivet, fritidslivet og arbejdsmarkedet. 

Hvidbogen overdrages til det uddannelsesråd, som anbefales oprettet med vedtagelsen af politikken for 

København som studieby. 

Temaer: 

 Generelle kommentarer 

 Proces 

 Sådan arbejder vi 

 Bolig 

 Job 

 Deltagelse 

 Kvalitet 

 Trivsel 

 Internationale studerende 
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Høringssvar fra Politiske udvalg 

Socialudvalget 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra Økonomiforvaltningen Nr 

Generelt Socialudvalget stiller sig overordnet 
positivt over for udkastet til 
studiebyspolitikken. Bl.a. er det 
positivt, at frivilligcentrene 
opfordres til at fokusere på de 
studerende som en ressource i det 
frivillige arbejde. 

Økonomiforvaltningen kvitterer for 
Socialudvalgets tilkendegivelse.  
 

1 

Bolig Socialudvalget kan dog være 
bekymret for, om en prioritering af 
de studerende kan gå udover 
kommunens socialt udsatte 
borgere. Det gælder især, når det 
kommer til at skaffe boliger, som i 
forvejen er en stor udfordring for 
Socialforvaltningen og dens 
målgruppe. Det er derfor vigtigt, at 
kommunen i arbejdet med at skaffe 
flere ungdomsboliger og har blik for 
at tænke udsatte grupper ind i 
arbejdet, bl.a. ved at sikre at 
boligerne er til at betale. 

Økonomiforvaltningen noterer sig 
Socialudvalgets tilkendegivelse og 
bemærker, at de foreslåede tilføjelser 
foreslås indarbejdet i politikken. 

2 

Bolig Underafsnittet Flere 
ungdomsboliger med større 
variation under temaet Boliger til 
studerende (side 15): At sætningen 
”Der er behov for flere små boliger 
til studerende” ændres til ”Der er 
behov for flere små og betalelige 

boliger til studerende”   

Økonomiforvaltningen noterer sig 
synspunktet og foreslår følgende tilføjelse 
på s. 15 i studielivspolitikken: ”Der er 
behov for flere små og betalelige boliger til 
studerende.” 

3 

Bolig Underafsnittet Flere 
ungdomsboliger med større 
variation under temaet Boliger til 
studerende (side 15): At sætningen 
”Det er også relevant at bygge flere 
små familieboliger, som både vil 

kunne blive beboet af studerende 

og af andre med behov for en lille 

bolig.” ændres til ”Det er også 
relevant at bygge flere små 

familieboliger, som både vil kunne 

blive beboet af studerende og af 

andre med behov for en lille og 

betalelig bolig.”  

Økonomiforvaltningen noterer sig 
synspunktet og foreslår følgende tilføjelse 
på s. 15 i studielivspolitikken: 
”Det er også relevant at bygge flere små 
familieboliger, som både vil kunne blive 
beboet af studerende og af andre med 
behov for en lille betalelig bolig.” 

4 
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Kultur – og fritidsudvalget 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Studielivspolitikken har generelt ikke fokus på, 
hvilke kommunikationskanaler, der skal anvendes 
for at nå i mål med diverse anbefalinger. Det 
anbefales at det i politikken fremgår, hvordan selve 
politikken formidles, og hvilke 
kommunikationskanaler, der tænkes anvendt i 
udmøntningen af den.   

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Kultur- og 
fritidsudvalgets 
tilkendegivelse.  
 

5 

Deltagelse Deltagelse i kultur- og idrætsaktiviteter bidrager til 
demokratisk dannelse og skaber grundlag for aktiv 
deltagelse i demokratiet.  
Der er et potentiale i at udvikle og etablere 
studiemiljøer på kultur- og fritidsinstitutioner. Det 
kan både være i kulturhuse og biblioteker, men 
også på byens mange idrætsfaciliteter, der vil 
kunne understøtte et aktivt studieliv og fællesskab. 
Der er et særligt potentiale for at udvikle 
fællesskaber i et studiemiljø på 
idrætsinstitutionerne i dagtimerne, hvor der er 
kapacitet. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Kultur- og 
fritidsudvalgets synspunkt 
og bemærker, at dette 
perspektiv kan indgå i 
Uddannelsesrådets 
arbejde.  
 

6 

Deltagelse For at sikre de optimale rammer om studerendes 
idræt er det vigtigt at fastholde og udvikle 
muligheden for nem og billig adgang til 
idrætsfaciliteter og økonomisk overkommelige 
idrætsaktiviteter.  
 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Kultur- og 
fritidsudvalgets synspunkt 
og foreslår følgende 
tilføjelse på side 36: 
”København skal være en 
levende, spændende og 
tryg by, og studerende 
skal inviteres til at deltage 
aktivt i byens forenings-, 
kultur- og byliv. 
Kendskabet til byens 

tilbud målrettet 

studerende skal derfor 

udbredes, herunder fx 

muligheden for nemt og 

billigt at benytte de 

kommunale 

idrætsfaciliteter. Samtidig 
skal det være muligt og 
attraktivt for studerende 
at bo i 
alle dele af byen – også i 
de udsatte 
byområder.” 

7 
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Kvalitet I Kultur- og Fritidsudvalget er der fortsat fokus på 
etablering og bevaring af læse- og studiepladser. 
Der lægges vægt på, at der er gode 
opholdsmuligheder i faciliteterne. Det anbefales, at 
15% svarende til ca. 90 m2 afsættes til et område 
til fordybelse og læsning, herunder studiepladser. 
Det skal bemærkes, at opgaven med at etablere 
læsepladser primært er forankret på de 
videregående uddannelsesinstitutioner, mens 
Københavns Kommune kan understøtte indsatsen. 
Målet om at etablere plads til studiemiljøer og 
flere læsepladser indgår i projekterne. Særligt i 
nyindretning af bibliotekerne lægges der vægt på 
at frigøre plads til aktivitet og fordybelse, herunder 
også læsepladser.  
Kultur- og Fritidsforvaltningen har løbende fokus 
på andre muligheder, fx læsepladser i private 
virksomheder. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Kultur- og 
fritidsudvalgets 
tilkendegivelse.  
 

8 

Bolig Det vil være interessant at undersøge, hvordan de 
store idrætsanlæg kan kombineres med udvidet 
byggeri til studie- og ungeboliger, som også vil 
kunne understøtte et aktivt studieliv. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Kultur- og 
fritidsudvalgets synspunkt 
og bemærker, at dette 
perspektiv kan indgå i 
Uddannelsesrådets 
arbejde.  
 

9 

Internationale 
studerende 

Det er værd at bemærke, at et partnerskab 
bestående af Dansk Industri, Dansk Erhverv, 
Akademikerne, Danske Universiteter og Danske 
Studerendes Fællesråd den 30. september 2019 
lancerede 29 anbefalinger, som skal få flere 
internationale dimittender til at blive og arbejde i 
Danmark. Opfølgning på dette partnerskab bør 
indtænkes i studielivspolitikken. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Kultur- og 
fritidsudvalgets 
tilkendegivelse og 
bemærker, at det nævnte 
partnerskab og de 
anbefalinger, der er 
blevet lanceret ses at 
støtte op om 
målsætningerne i 
Studieby København. 
Videre opfølgning herpå 
kan indgå i 
Uddannelsesrådets 
arbejde.  
 

10 

Internationale 
studerende 

International Citizen Day kan med fordel supplere 
en velkomstreception på Københavns Rådhus, som 
primært har fremstået som reception for danske 
studerende. (Alt materiale og markedsføring er 
indtil kun på dansk for denne reception).   

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
tilkendegivelsen og 
noterer sig, at Kultur- og 
fritidsudvalgets initiativer 
bakker op om 

11 
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målsætningerne i 
Studieby København.  
 

Internationale 
studerende 

Erfaringer fra International House viser, at events 
og faglige oplæg om frivilligt arbejde i Danmark 
giver en langt højere forståelse af, hvor meget 
frivilligt arbejde betyder i en dansk kontekst, end 
bare et trykt materiale. Både ift. at etablere nye 
sociale netværk, styrke sit CV og lære det danske 
sprog.  Kultur- og fritidsudvalget gør opmærksom 
på at de ønsker at forsætte med følgende indsatser 
målrettet internationale studerende: Afholdelse af 
årlig Volunteer Fair, frivillig guidning til fritidslivet 
og samarbejde med Cph Volunteers samt frivillige 
organisationer og – centre i København. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og foreslår følgende 
tilføjelse på side 61: 
”International House har 
et partnerskab med 30 
kommuner på Sjælland, 
og omkring 20.000 nye 
internationale borgere, 
herunder internationale 
studerende, som hvert år 
hjælpes til en god start i 
Danmark, gennem en 

række arrangementer og 

faglige oplæg om 

eksempelvis frivilligt 

arbejde i Danmark, 

herunder Volunteer Fair.  
De fleste bosætter sig i 
Københavns Kommune.” 

12 

Internationale 
studerende 

Der bør være en anbefaling om at søge bolig 
bredere geografisk. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og foreslår følgende 
ændring på s. 59: 
”Internationale 
studerende bør via 
information og vejledning 
i endnu højere grad 
hjælpes til at kunne navi-
gere på det 
københavnske boligmar-
ked. Herunder få 
oplysning om de mange 
forskellige boligformer, 
hjælpes til at søge bolig 

bredt geografisk, og få 
viden om hvordan man 
som studerende undgår 
at blive snydt på 
boligmarkedet.” 
Økonomiforvaltningen 
foreslår derudover 
følgende ændring på side 
36: ”Anbefaling: Skabe 

gode rammer for, at 

studerende bor i og 

13 
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bidrager til hele 

København – fx i det 

udsatte byområde 

Tingbjerg 
Studerende bor i dag i 
store dele af København, 
men især i 
brokvartererne, Indre By 
og det nordlige Amager. 
Hvis København skal være 

en blandet by, skal det 

være attraktivt for 

studerende at bo i hele 

byen – også i udkanten af 

byen og i de udsatte 

byområder.” 
 
Ændringen tilføjes også i 
oversigten på side 37. 

Bolig Der bør udvikles endnu flere stærke partnerskaber 
mellem uddannelser, kommunen og 
boligudbydere, i forhold til at få bygget flere 
boliger. Der er behov for et særligt fokus på, at 
udenlandske lejere bliver snydt med huslejer og 
depositum. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Kultur- og 
fritidsudvalgets 
tilkendegivelse og 
bemærker, at forslaget er 
afspejlet i 
studielivspolitikken s. 59 
vedr. styrket hjælp til 
boligsøgning for 
internationale 
studerende. 

14 

 

Sundheds- og Omsorgsudvalget 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Sundheds- og omsorgsudvalget bakker op om 
intentioner og anbefalinger i politikken og bifalder, at 
Københavns Kommune vil prioritere at blive en 
endnu bedre by for studerende, elever og lærlinge.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Sundheds- og 
omsorgsudvalgets 
tilkendegivelse.  
 

15 

Proces Sundheds- og omsorgsudvalget påskønner særligt, at 
politikken er udformet i dialog med 
studenterorganisationer, uddannelsesinstitutioner og 
andre relevante aktører. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Sundheds- og 
omsorgsudvalgets 
tilkendegivelse.  
 

16 

Job Udfordringerne med rekruttering er allerede 
udbredte på sundheds- og omsorgsområdet. 
Udvalget finder det derfor særlig positivt, at 
politikken prioriterer rekrutteringsindsatsen og 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Sundheds- og 
omsorgsudvalgets 
tilkendegivelse. 

17 
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sætter fokus på, hvordan studerende kan bidrage 
til løsningen af kommunale problemstillinger som 
en integreret del af uddannelsen.   

 
 

Trivsel Samtidig er det positivt, at politikken sætter fokus på 
trivsel blandt de studerende, hvilket ligger godt i tråd 
med Sundheds- og Omsorgsudvalgets indsatser 
omkring unges mentale sundhed.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Sundheds- og 
omsorgsudvalgets 
tilkendegivelse. 

18 

 

Teknik- og Miljøudvalget 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Teknik- og Miljøudvalget finder, at:  
- det er hensigtsmæssigt med en studielivspolitik for 
København og vurderer, at Studieby København 
sætter en god dagsorden for at fremme København 
som studieby.  
De seks temaer i studielivspolitikken er velvalgte. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Teknik- og 
Miljøudvalgets 
tilkendegivelse.  
 

19 

Bolig Udvalget finder især temaet om boliger væsentligt, og 
bakker op om de valgte målsætninger og anbefalinger. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Teknik- og 
Miljøudvalgets 
tilkendegivelse. 

20 

Uddannels
esråd 

Det er en god ide med et bredt sammensat 
uddannelsesråd på højt niveau i forhold til at fremme 
og sikre resultater i det kommende arbejde med 
studiepolitikken. Udvalget ser frem til den kommende 
proces og resultaterne af uddannelsesrådets og 
kommunens arbejde. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Teknik- og 
Miljøudvalgets 
tilkendegivelse.. 
 

21 

Generelt Teknik- og Miljøudvalget har med stor tilfredshed 
noteret sig, at Københavns Kommunes mål om at 
være CO2-neutral i 2025 fremgår af 
studielivspolitikken, samt at klimahensyn og 
bæredygtighed, hvor det er relevant, skal indgå som 
et centralt element i det videre arbejde med 
studielivspolitikken især i forhold til boligområdet. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Teknik- og 
Miljøudvalgets 
tilkendegivelse. 
 

22 

 

Beskæftigelses- og Integrationsudvalget 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Beskæftigelses- og Integrationsudvalget finder det 
positivt, at politikken fokuserer på at skabe et 
studiemiljø, som kan være med til at fastholde og 
skabe gode rammer for studerende, elever og 
lærlinge i København. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Beskæftigelses- og 
Integrationsudvalgets 
tilkendegivelse.  
 

23 

Job Beskæftigelses- og Integrationsudvalget støtter 
anbefalingerne i afsnittet om Job – overgang til 
arbejdslivet. Beskæftigelses- og 
Integrationsforvaltningen arbejder allerede med en 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Beskæftigelses- og 
Integrationsudvalgets 

24 
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del af områderne. Udvalget gør opmærksom på, at 
yderligere indsatser vil kræve ekstra midler.  

tilkendegivelse og 
bemærker, at det 
fremgår af 
studielivspolitikken s. 6, 
at det for en del 
anbefalingers 
vedkommende vil være 
nødvendigt, at 
kommunen eller andre 
aktører afsætter 
finansiering.  
 

Bolig Beskæftigelses- og Integrationsudvalget er enige i, 
at der skal gøres en indsats i forhold til, at for 
mange studerende oplever en usikker 
boligsituation. Det er derfor positivt, at det 
anbefales at arbejde for flere ungdomsboliger. 
Beskæftigelses- og Integrationsudvalget bemærker 
samtidig, at der med fordel kan oprettes et 
kollegium til internationale studerende, der har 
svært ved at finde billige boliger pga. 
sprogvanskeligheder og manglende netværk, i 
partnerskab med private fonde.  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og foreslår følgende 
tilføjelse på side 16: 
” Der bør være et større 
udvalg af kollegier i 
København, herunder 

boliger målrettet 

internationale 

studerende og 

studerende med 

funktionsnedsættelse, 
som kan supplere de 
øvrige boligtyper, der 
findes på 
boligmarkedet”. 

25 
 

Internationale 
studerende 

Beskæftigelses- og Integrationsudvalget er enige i, 
at internationale studerende kan være med til at 
øge udbuddet af højtuddannet udenlandsk 
arbejdskraft. Udvalget bemærker i den 
sammenhæng, at kommunens indsatser målrettet 
internationale studerende bør fokusere på at 
fastholde internationale talenter med en 
uddannelsesbaggrund, hvor der er mangel på 
arbejdskraft i København. Det er særligt 
samfundsvidenskabelige, naturvidenskabelige og 
tekniske uddannelser. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og foreslår følgende 
tilføjelse på s. 59: 
”København er i 
konkurrence med mange 
storbyer og 
hovedstæder, når 
internationale 
studerende skal vælge, 
hvilken by de skal 
studere i. For at tiltrække 
og fastholde endnu flere 
internationale talenter, 
ikke mindst indenfor fag 

hvor Danmark mangler  

arbejdskraft, vil vi 
arbejde for at gøre 
København endnu mere 
attraktiv.” 

26 
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Børne- og Ungdomsudvalget 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Børne- og Ungdomsudvalget tilslutter sig udkastet 
til "Politik for København som studieby", der udgør 
et relevant bidrag til byens udvikling, herunder 
generelt det fortsatte arbejde med at styrke 
kvaliteten på daginstitutions- og skoleområdet i 
kommunen.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Børne- og 
Ungdomsudvalgets 
tilkendegivelse. 

27 

Job Udkastet til politikken er dermed også i god 
overensstemmelse med ambitionerne og målene i 
Børne- og Ungdomsudvalgets strategi "Vores Børn - 
Fælles Ansvar", herunder særligt ambitionen om at 
understøtte forvaltningens mulighed for at 
rekruttere dygtige medarbejdere. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Børne- og 
Ungdomsudvalgets 
tilkendegivelse. 

28 

Sådan arbejder 
vi 

Udvalget kan tilslutte sig nedsættelsen af et centralt 
uddannelsesråd som beskrevet i udkastet til 
politikken. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Børne- og 
Ungdomsudvalgets 
tilkendegivelse. 

29 

 

Høringssvar fra Lokaludvalg 

Indre By Lokaludvalg 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Bolig Afsnittet "Boliger" står løsrevet i forhold til 
udviklingen i byen, hvor der i flere bydele er 
knaphed på grunde til nye boliger, offentlige 
institutioner, erhverv osv. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Indre By 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

30 

Bolig Man skal være opmærksom på, at der for tiden er en 
tendens til at sammenlægge boliger i 
andelsboligforeninger. Det betyder alt andet lige, at 
der med tiden vil være færre små boliger til rådighed 
for studerende.  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Indre By 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

31 

Bolig Indre By Lokaludvalg foreslår, at man med 
kommune- og lokalplanlægning skaber mulighed for 
at indrette ungdomsboliger i eksisterende bygninger 
i Indre By. Forslaget skal ses i sammenhæng med 
vores overordnede mål om at modvirke det forhold, 
at Indre By og særligt Middelalderbyen i stadig 
mindre grad er et beboelsesområde. Det 
harmonerer også med målet under "3. Deltagelse" 
om, at det skal være muligt og attraktivt for 
studerende at bo i alle dele af byen. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet, 
der giver anledning 
forslag om ændring på 
side 15 vedr. etablering 
af ungdomsboliger i den 
eksisterende 
boligmasse, se 
høringssvar nr. 106. 
Herudover henvises til 
høringssvar nr. 131, 
hvor en ny anbefaling 
om boligmatch foreslås 
tilføjet i politikken på 
side 16, mhp. at udnytte 

32 
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den eksisterende 
boligmasse bedre. 
 

Deltagelse Vi er enig i, at flere studerende skal bidrage til en 
levende og blandet by, at København skal være en 
levende, spændende og tryg by, og at studerende 
skal inviteres til at deltage aktivt i byens forenings- 
og kulturliv.   
Vi er også enig i, at de studerende skal inviteres til at 
deltage aktivt i byens byliv og herunder deltage 
aktivt i nattelivet og i events i Indre By under 
hensyntagen til beboere og erhverv i vores bydel.  Vi 
foreslår i den forbindelse, at der sættes et afsnit ind i 
Studieby København om samlivet mellem de 
studerende og de øvrige borgere i København. 
Samlivet mellem de studerende og de øvrige 
borgere bør ligeledes indgå i arbejdet med at 
"brande" København som international studieby. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Indre By 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse, og 
bemærker, at 
studerendes deltagelse i 
bylivet naturligvis bør 
ske med hensyntagen til 
byens øvrige beboere og 
erhvervsliv. 
 

33 

Internationale 
studerende 

I Studieby København nævner man, at det skal være 
muligt for internationale studerende at få studiejobs 
i København. Det er vores indtryk, at mange cafeer, 
restauranter, natklubber osv. i Indre By ansætter 
internationale studerende. Det er der ikke noget galt 
i, så længe det foregår under ordnede forhold.  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Indre By 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse.  

34 

Internationale 
studerende 

Men lokaludvalget vurderer, at EU-studerende 
presser lønnen på arbejdsmarkedet for ufaglærte, 
fordi deres SU-ordning gør, at de ikke tager 
studierelevante jobs. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Indre By 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

35 

Internationale 
studerende 

På side 59 i "Studieby København" står der, at der i 
Københavns Kommune er ca. 2.000 internationale 
studerende. Vi vurderer, at mange flere 
internationale studerende bor indenfor 
kommunegrænsen. Hvor stammer tallet på side 59 
fra? 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
spørgsmålet og 
bemærker, at ifølge 
”Analyse af udenlandsk 
Arbejdskraft”, som er 
udgivet af Københavns 
Kommune i august 
2019, er antallet af 
internationale 
studerende på lange 
videregående 
uddannelser samlet set 
steget fra ca. 800 til 
knap 5.000 på 
landsplan. Heraf har 
Københavns Kommune 
ca. 2.000 
studerende, øvrige 
Region Hovedstaden ca. 

36 
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1.000 og øvrige 
Danmark 
ca. 2.000 internationale 
studerende på lange 
videregående 
uddannelser.  

 

Amager Vest Lokaludvalg (8) 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Amager Vest Lokaludvalg støtter altid op om at skabe bedre 

forhold for de studerende i Københavns Kommune. Vi vil 

dog gerne gøre opmærksom på, at 4 ugers høringsfrist er 

for kort til, at lokaludvalgene kan have en meningsfyldt 

borgerdialog og udfærdige et høringssvar. Til dét har vi 

brug for minimum 6-8 ugers høringsfrist. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Amager 
Vest Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
noterer sig 
synspunktet vedr. 
længden af 
høringsperioden. 

37 

 

Amager Øst Lokaludvalg 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Uddannelsesråd Vi forstår godt, at ved nedsættelsen af et 
uddannelsesråd med bl.a. rektorer, borgmestre og 
direktører, understreges vigtigheden af rådets 
arbejde. Men selvom der også vil være 
studenterrepræsentanter i rådet, kan vi godt 
frygte, at et sådan råd bliver meget overordnet og 
meget lidt konkret. Vi kunne forstille os, at man 
kunne supplere Uddannelsesrådet med mere 
lokalt forankrede uddannelsesråd. Fx ville et lokalt 
råd, der dækkede Amager Øst og Amager Vest give 
god mening, og sådan vil der sandsynligvis være 
andre bydele, der ville kunne udgøre et godt 
match, når man tænker studieliv. Et lokalt 
forankret råd ville også kunne give gode 
samarbejdsmuligheder med lokaludvalgene, der 
alle – vover vi at påstå - savner repræsentation og 
input fra de yngre generationer. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Amager Øst 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 
Økonomiforvaltningen 
bemærker, at 
lokaludvalget såfremt de 
selv ønsker det, har 
mulighed for at etablere 
lokalt forankrede 
arbejdsgrupper, der kan 
arbejde med at fremme 
studielivet i den enkelte 
bydel. 

38 

Bolig Boligsituationen er den første barriere som ny 
studerende. Det kan kun gå for langsomt med at 
finde gode løsninger, og lokaludvalget er enige i 
den retning politikpapiret anviser. 
Vi kan tilføje, at man som nævnt med fordel kan 
indføre en central venteliste, og at man ved samme 
lejlighed bør se på optagelseskriterierne for de 
enkelte kollegier/ungdomsboliger. Det kunne 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Amager Øst 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

39 
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måske give en mere blandet 
beboersammensætning, hvis kvoterne blev fordelt 
ud på hele byen, og at alle uanset kvote eller ej 
skulle skrive en motiveret ansøgning. For at opnå 
at der tages mere aktivt del i det sociale 
fællesskab. Dertil et ønske om at lave centralt 
udgivet præsentationsmateriale, så man som 
tilflytter nemt kan skabe sig et overblik over 
udbuddet.  

Bolig Et lokalt forankret uddannelsesråd ville måske også 
kunne skabe kontakt til private husejere, som i 
flaskehalsperioderne kan overtales til at udleje et 
værelse 2-3 måneder til der bliver plads på et 
kollegie eller lign. Vi kan godt forestille os, at der 
kan skabes et frugtbart samarbejde mellem en 
central forvaltet ventelisteadministration og 
private ”korttidsudlejere”, som på den måde kunne 
få hjælp til det praktiske omkring udlejning. Og det 
kunne på den anden side beskytte de studerende 
mod et ublu udlejningsmarked.   
 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Amager Øst 
Lokaludvalgs synspunkt 
og foreslår følgende 
tilføjelse af en ny 
anbefaling under 
afsnittet ”Flere 
ungdomsboliger med 
større variation” på s. 16, 
se henvisning til 
høringssvar nr B3. 

40 

Bolig Nordøstamager vil være et godt sted at placere 
flere ungdomsboliger/ kollegier. Her foregår pt. en 
rivende byudvikling, og der vil også fremover på de 
nuværende perspektivområder være basis for at 
der bygges ungdomsboliger/ kollegier. Vi lægger 
vægt på, at ungdomsboliger/ kollegier udvikles 
sammen med den øvrige byudvikling, således at de 
unge bliver en integreret del af bydelen. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Amager Øst 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse, og 
bemærker, at 
spørgsmålet om konkrete 
boligplaceringer 
reguleres i kommune- og 
lokalplaner. 

41 

Job Vi kan tilføje, at Københavns kommunes egne 
forvaltninger bør huske også at skabe kontor- og 
lærlinge pladser i de mange driftsafdelinger 
kommunen også har. Måske er det det der menes, 
men det er ind imellem ikke så tydeligt, hvilken 
slags studerende, der tænkes på.  
Amager Øst Lokaludvalgs ser frem til, at 
Københavns Kommunes Erhvervshus sætter turbo 
på samarbejdet med erhvervslivet om at skabe 
praktikpladser i byens mange små og store private 
virksomheder. Det er tiltrængt. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Amager Øst 
Lokaludvalgs synspunkt 
og bemærker, at 
studerende i politikken er 
defineret ved både 
studerende, elever og 
lærlinge som det fremgår 
af side 7.  
Økonomiforvaltningen 
foreslår dertil følgende 
tilføjelse på side 26: ”Vi 
har brug for flere 
faglærte på fremtidens 
arbejdsmarked.  
Københavns Kommune 

understøtter dette ved at 

etablere praktikpladser, 

både i selve kommunen 

42 
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og i samarbejde med 

private virksomheder. 

Københavns Kommune 

har selv ca. 4.000 elever, 

lærlinge og praktikanter 

på kommunens egne 

arbejdspladser.” 

Deltagelse Vi mener, at man skal byde alle nye borgere i byen 
velkommen, og således også de studerende. Dog 
tror vi at det gøres bedst lokalt. Vil man have de 
studerende forankret i byen, kan man med fordel 
introducere dem til bydelen de bor i og de 
medborgere og mange tilbud, de vil møde i 
dagligdagen. Lokaludvalgene med bistand fra fx 
lokale BR-politikere, borgmestre m.fl. vil være 
oplagte til at løse den opgave. Amager Øst tilbyder 
sig gerne som pilot-projekt. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Amager Øst 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
henviser til høringssvar 
nr. 53. Dertil bemærker 
Økonomiforvaltningen, at 
lokaludvalget såfremt de 
selv ønsker det, har 
mulighed for at etablere 
lokalt forankrede 
arbejdsgrupper, der kan 
arbejde med at 
introducere de 
studerende til den 
enkelte bydel og 
områdets tilbud. 

43 

Deltagelse Det bekymrer os, at frivillighed får præg af frivillig 
tvang med henblik på forbedring af ens CV. Ægte 
frivillighed skaber unikke fællesskaber, og det 
skabes sjældent på baggrund af en cost-benefit-
analyse af ”What’s in it for (especially) me”.  
Men vi synes, at det giver god mening at 
præsentere mulighederne for at indgå i frivilligt 
arbejde for nye tilflyttere, herunder også de 
studerende. Frivillig deltagelse i 
fødevarefælleskaber, stop madspildstiltag, 
fællesspisning og lign. kunne også bidrage til at 
sikre at SU´en rækker til sund og næringsrig kost. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Amager Øst 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse, og 
bemærker at det ikke er 
hensigten med 
politikken, at frivillighed 
får præg af tvang. 

44 

Kvalitet Afsnittet synes at glemme lærlinge og andre, som i 
mindre grad har brug for læsepladser på 
uddannelsesstederne, men som måske har brug for 
andre fællesskaber. Måske et tømrerværksted 
el.lign. på tværs af lærepladser. Lærlinge har ikke 
på samme måde som studerende naturlige 
kontinuerlige samlingssteder med fagligt 
ligesindede som 
man har det på årgangs- og klasseopdelte boglige 
uddannelser. Det samme gælder sandsynligvis også 
sygeplejersker m.v. uden for skoleperioderne. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Amager Øst 
Lokaludvalgs synspunkt 
og bemærker, at der på  
side 45 i politikken 
angives både læsesale 
eller værksteder. 

45 

Trivsel Det overordnede mål må være at sætte ind med 
tiltag, der forhindrer mistrivsel. Der er mange 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Amager Øst 

46 
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årsager til mistrivsel og navnlig stress, som ikke 
skyldes byen man bor i, men uddannelsens 
indhold, længde og den måde uddannelsen er 
struktureret på. 
Men kampen mod ensomhed bør vi kunne løfte i 
fællesskab. København bør være den 
medmenneskelige storby. Det kunne være 
formålstjenligt med en analyse af, hvad det er, der 
skal til for at hjælpe hver 8. studerende ud af 
ensomheden, og de 45 % der ofte eller en gang 
imellem savner nogen at være sammen med. Der 
er mange tilbud i byen, hvad er de studerendes 
barrierer for at benytte dem. Når vi ved det, kan vi 
sætte ind med en målrettet indsats. 

Lokaludvalgs synspunkt, 
og bemærker, at 
forslaget om en analyse 
af ensomhed blandt 
studerende. Kan indgå i 
Uddannelsesrådets 
arbejde. 

Internationale 
studerende 

Foruden den faglige sparring kunne det være 
formålstjenstligt at udbrede kendskabet til den 
danske velfærdsmodel, hvor ting ikke er gratis, 
sådan som politikpapiret får formuleret det 
omkring bibliotekerne, men er gratis at benytte, 
fordi man i Danmark har valgt en kollektiv og 
solidarisk måde at finansiere diverse offentlige 
tilbud på, nemlig ved skattebetaling. Fællesskabet 
stiller goder til rådighed for individet. 
Desuden har vi et rigt foreningsliv, folkeskolens 
opdragelse til demokratisk dannelse, mange 
miljørigtige løsninger, som vi gerne vil udbrede 
forståelsen af til andre verdensdele. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Amager Øst 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

47 

Internationale 
studerende 

Hvis man ønsker, at udenlandske studerende skal 
blive i Danmark efter endt uddannelse, kan man 
med fordel starte integreringsprocessen med 
tilbud om tidlig danskundervisning. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Amager Øst 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
bemærker, at forslaget 
vedr. tilbud om dansk-
undervisning til 
internationale 
studerende er statsligt 
reguleret. 

48 

Internationale 
studerende 

Det giver god mening at formulere diverse 
materialer på engelsk, så forståelsen for den kultur 
man er havnet i, bliver større og navigationen i det 
danske samfund lettere, herunder boligsøgningen. 
En central venteliste med formaliseret kontakt til 
private udlejere vil også her være en fordel. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Amager Øst 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

49 

 

Vanløse Lokaludvalg 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 
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Generelt Vanløse Lokaludvalg er glade for målsætningerne og 
ambitionerne præsenteret i studielivspolitikken, og 
lokaludvalget håber, at anbefalingerne vil blive 
imødekommet i den kommende fremtid. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Vanløse 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

50 

Proces At studiepolitikken er blevet udarbejdet i samarbejde 
med studerende og uddannelsesinstitutioner er af stor 
vigtighed, og lokaludvalget har kun enkelte 
bemærkninger til den præsenterede politik. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Vanløse 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 
 

51 

Bolig Vanløse Lokaludvalg forholder sig positive over for 
forslaget om at bygge flere midlertidige ungdomsboliger 
og anbefaler, at man kan kontakte lokaludvalget i 
forhold til at finde relevante arealer i bydelene til dette 
formål. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Vanløse 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

52 

Deltagelse Vanløse Lokaludvalg er ligeledes positive stemt for at 
styrke indsatsen i at byde nye studerende velkommen i 
Københavns Kommune. I denne indsats finder 
lokaludvalget det væsentligt, at de nye studerende også 
blive præsenteret for lokaludvalgene, og hvordan man 
kan engagere sig i lokaludvalgene, hvis man vil påvirke 
byens udvikling. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Vanløse 
Lokaludvalgs synspunkt, 
og foreslår følgende 
tilføjelse på side 32: ” 
Studerende, herunder 

internationale 

studerende, skal i højere 
grad bydes velkommen 
til byen. De skal introdu-
ceres til livet og 
mulighederne som 
københavner og som 
studerende i 
København. Herunder 

hvordan man som 

studerende kan bidrage 

til byen, engagere sig 

lokalt eksempelvis i 

lokaludvalgene og tage 

del i byens mange 

kultur- og fritidstilbud 

såsom foreningsliv og 

idrætstilbud.” 
 
 

53 
 

 

Nørrebro Lokaludvalg (7) 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Nørrebro Lokaludvalg bakker op om de 

forslag, der kommer til udtryk i Studieby 

København som helhed. Vi synes det er 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Nørrebro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

54 
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positivt at der bliver taget fat i de 

problemstillinger, der bliver adresseret i 

udkastet. 

Bolig Vi gør dog opmærksom på, at hvor det 

gennemsnitlige antal studerende i 

København er på 10 %, er tallet for 

Nørrebro nærmere mellem 20 og 30 %. 

Derfor vil vi overordnet stille 

spørgsmålstegn ved, hvor mange 

studerende en bydel kan rumme, og om 

Nørrebro i virkeligheden er ved at nå 

grænsen for studie- og ungdomsboliger? 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Nørrebro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse, og 
henviser til høringssvar 
nr. 13, med en tilføjelse 
på side 36 vedr. 
anbefaling om, at 
studerende skal 
tilskyndes til at bo i hele 
byen. 

55 

Bolig Nørrebro Lokaludvalg bakker op om visionen 

om flere almene ungdomsboliger og kollegier 

(s. 16). Det glæder os desuden, at man vil 

arbejde på, at også kollegieværelser uden eget 

køkken vil kunne opnå boligsikring (s.16). Som 

det er i dag giver boligstøtten en skævvridning 

af prisen mellem ungdomsboliger og kollegier 

til fordel for ungdomsboligen.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Nørrebro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

56 

Job Det anbefales at arbejde for at skabe 

åbninger for elev- og lærlingeansættelser (s. 

26). Det bakker Lokaludvalget op om. Vi vil 

gerne arbejde for flere lærepladser lokalt i 

vores bydel. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Nørrebro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

57 

Deltagelse Flere studerende skal være frivillige (s. 35). I Nørrebro 
Lokaludvalg vil vi gerne have at endnu flere studerende 
bliver frivillige i vores lokale foreninger. Vi foreslår at 
man kunne sende en ”velkomstpakke” via e-boks til de 
mange, der flytter til postnummer 2200. Her skal der 
være kontaktinfo og oversigt over, hvilke muligheder der 
er for at være frivillig i bydelen.   

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Nørrebro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse, og 
bemærker at, det i 
politikken på side 32 
anbefales at etablere et 
fælles velkomstkoncept 
til København som 
studieby. 

58 

 

Vesterbro Lokaludvalg (12) 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Vesterbro Lokaludvalg har grundet den korte høringsfrist 
på 4 uger haft begrænset mulighed for at drøfte forslaget 
om studielivspolitik for København.  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Vesterbro 

59 
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Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

Proces Vi er glade for, at politikken med sine 6 temaer 
beskæftiger sig med mange sider af studielivet, og at den 
er udviklet sammen med repræsentanter for de 
studerende.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Vesterbro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 
 

60 

Bolig Et helt centralt emne er de unges meget pressede 
boligsituation. Vesterbro Lokaludvalg bakker op om 
visionen om flere almene ungdomsboliger og kollegier til 
studerende og Københavns unge. Vi har noteret os, at 
Studieby København opererer med et meget ambitiøst 
mål for byggeri af private og almene ungdomsboliger, 
kollegier mm. Der tales om et samlet behov på 12.000 
boliger indenfor de næste 12 år. Det nærmer sig en 
fordobling af antallet af ungdoms- og studieboliger i 
København.   
 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Vesterbro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. Dertil 
henvises til forslag til 
tilføjelse på side 15 i 
høringssvar nr. 106. 

61 

Bolig Der er behov for boliger til studerende og unge, der er til 
at betale.   
 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Vesterbro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
henviser til høringssvar 
nr. 106, vedr. tilføjelse 
på side 15. 

62 

Bolig Lokaludvalget oplever, at byudviklingen i København i 
forvejen er meget presset og giver storbyen en række 
dilemmaer, som efter vores mening også bør finde sin 
løsning i en regional sammenhæng. Vi vil derfor pege på, 
at opgaven med at sikre arealer og rammer for opførelsen 
af studieboliger bør løftes af kommunerne i 
hovedstadsregionen i fællesskab. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Vesterbro 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse, og 
bemærker, at det 
overordnede arbejde 
med arealer til at opføre 
studieboliger reguleres i 
Kommuneplanen 2019. 

63 

 

Bispebjerg Lokaludvalg 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Uddannelsesrådet Bispebjerg Lokaludvalg foreslår: I bydele med 
mange uddannelsesinstitutioner foreslås 
etableret lokale uddannelsesråd, der refererer 
til det centrale uddannelsesråd og gerne har 
deltagelse også af lokaludvalg og andre lokale 
interessenter. Bispebjerg Lokaludvalg vil gerne 
tilbyde at deltage i en forsøgsordning 
desangående, hvis det findes ønskværdigt. 
 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Bispebjerg 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
bemærker, at 
lokaludvalget såfremt 
de selv ønsker det, har 
mulighed for at etablere 
lokalt forankrede 
arbejdsgrupper, der kan 
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arbejde med politikkens 
mål og anbefalinger. 

Kvalitet Det lokale uddannelsesråd i Bispebjerg Bydel 
bør udarbejde en udviklingsplan for Campus 
Nordvest! Ligesom kommunen i 2011 vedtog en 
udviklingsplan for Vidensbydelen Nørre 
Campus. 
Lokaludvalget ser gerne, at der udarbejdes en 
visionær udviklingsplan for disse uddannelser 
med en fælles campus som mål og 
omdrejningspunkt. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Bispebjerg 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

65 

Kvalitet Desuden kan der lokalt sættes fokus på 
læsepladser og studiezoner i de kommunale 
biblioteker, hvilket allerede er sket på 
biblioteket på Rentemestervej. At frigøre 
reolplads til læsepladser. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Bispebjerg 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
bemærker, at dette 
afspejler sig af 
politikken ved 
anbefalingen; at sætte 
fokus på læsepladser og 
studiezoner i København 
på side 41.  

66 

Bolig Bispebjerg Lokaludvalg vil gerne bemærke: Små 
boliger skal ikke opkoncentreres i et område. 
Variation mellem mindre og store lejligheder i 
byen skaber en god beboersammensætning og 
den blandede by, som efterspørges også i 
kommuneplanen. I bydele, hvor der allerede er 
mange små boliger (særligt i Bispebjerg Bydels 
Nordvestkvarter) er behovet for familieboliger 
særligt stort. Kommunen skal derfor fastholde 
fokus på familieboliger og undgå dispensationer 
fra lokalplaner i Nordvestområdet, der vedrører 
dette forhold. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Bispebjerg 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
bemærker, at 
spørgsmålet om 
konkrete 
boligplaceringer 
reguleres i kommune- 
og lokalplaner. Dertil 
arbejdes der generelt 
for en blandet by i 
Københavns Kommune, 
jf. side 36 i politikken. 

67 

Bolig Bispebjerg Lokaludvalg glæder sig over, at dette 
politikpapir indeholder en hensigt om at påvirke 
lovgivningen således at det sikres, at private 
ungdomsboliger udlejes efter tilsvarende 
kriterier som almene ungdomsboliger. 
Ungdomsboliger skal selvfølgelig bebos af unge.   
Desuden kunne man med fordel omkonvertere 
enkelte boliger i socialt udfordrede 
boligområder eksempelvis i Nordvestkvarteret 
til ungdomsboliger. Det ville bidrage til en 
blandet by. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Bispebjerg 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse.  

68 

Deltagelse Uddannelsesinstitutionerne kunne vise vejen til 
lokaludvalgene, og hjælpe de studerende med 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Bispebjerg 
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at engagere sig i bydelen, - eventuelt gennem 
søgning i bydelspuljen og andre puljer til at 
understøtte aktiviteter i bydelen. Det kan 
fremme deres egen karriereudvikling, og deres 
engagement lokalt, og dermed øge trivslen for 
den enkelte og fællesskabet. 

Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
henviser til høringssvar 
nr. 53. 

Deltagelse Uddannelserne kan udbrede viden om hvordan 
man kan engagere sig som frivillig – som 
eksempelvis gældsrådgivning, lektiehjælp, 
projektudvikling indenfor miljø, arkitektur eller 
sundhed. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Bispebjerg 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse. 

70 

Kvalitet Uddannelserne kan også bidrage til 
lokalområdet ved at bruge bydelene som 
studieobjekter og lave relevante projekter med 
udgangspunkt i lokale udfordringer. 
Lokaludvalget oplever allerede, at flere 
uddannelser er interesserede i sådanne 
samarbejder – når eksempelvis KEA 
efterspørger cases til deres ECOWEEK, når 
journalisthøjskolen sammen med We do 
democracy laver film om lokale cases, eller når 
NEXT laver byrumsmøbler til lokaludvalgets 
fokus på Verdensmålene.  
Det fungerer, og kan sagtens udbygges endnu 
mere. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Bispebjerg 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse og 
bemærker, at dette 
afspejler sig af 
politikken ved 
anbefalingen; at skabe 
stærkt samarbejde om, 
hvordan studerende kan 
bidrage til løsningen af 
byens problemstillinger 
som en integreret del af 
uddannelsen, på side 
46. 

71 

Kvalitet I Bispebjerg Lokaludvalg har vi allerede erfaring 
med denne type af samarbejde om, hvordan 
studerende kan bidrage til løsningen af 
kommunale problemstillinger som en integreret 
del af uddannelsen. Her er det eksempelvis 
lokaludvalgets rolle at formidle relevante 
problemstillinger som studieopgaver og 
studieprojekter, som eleverne så kan komme 
med løsningsforslag til. Inspirationen mellem 
parterne er typisk gensidig. Indsatsen kan med 
fordel støttes af en formaliseret aftale mellem 
uddannelsessteder og forvaltninger om, 
hvordan og i hvilket omfang de studerende 
vejledes. Et lokalt uddannelsesråd kunne 
bidrage til koordination heraf. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Bispebjerg 
Lokaludvalgs 
tilkendegivelse, og 
henviser endvidere til 
høringssvar nr. 71. 

72 

 

Høringssvar fra Organisationer og virksomheder 

Elev- og studenterbevægelsen (16) 

Økonomiforvaltningen kvitterer for elev – og studenterorganisationernes store bidrag til 

studielivspolitikken, og takker for idekataloget og det store arbejde der er lagt heri.  

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 
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Uddannels
esråd 

Vi anbefaler: At man nedsætter et uddannelsesråd, 
hvor vi som elev -og studenterbevægelse har 
pladser, der bl.a. inddrages i implementeringen af 
nærværende politik. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
tilkendegivelse, og 
bemærker, at det fremgår af 
politikken på side 6, at det 
anbefales, at studenter-
organisationer får plads i det 
anbefalede uddannelsesråd. 

73 

Bolig Vi anbefaler: At man arbejder for mere 
tilgængelige, billigere og bæredygtige boliger. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
tilkendegivelse og 
bemærker, at politikken 
netop indeholder 
anbefalinger, som skal 
fremme tilgængeligheden til 
små og betalelige boliger (jf. 
s. 14-21), samt at boliger 
etableres med 
bæredygtighed og 
klimahensyn for øje (jf. s. 8) 

74 

Bolig Vi anbefaler: Udtag familieboliger af studiebys 
politikken, med mindre de er målrettede 
studerende som gruppe. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
tilkendegivelse og 
bemærker, at mange 
studerende både i dag og 
fremover vil bo i en 
familiebolig, og at 
reguleringen af byggeriet af 
familieboliger dermed også 
har betydning for 
boligudbuddet til 
studerende. I dag bor ca. 17 
% af de studerende i 
ungdomsboliger, hvilket 
betyder at de resterende 
typisk bor i lejligheder af 
forskellige ejertyper, jf. 
politikken s. 20. 
 
 

75 

Bolig Vi anbefaler: Mindre loft over størrelse af boliger. 
Dispensationsmuligheder for studieboliger skal 
udbygges og gøres transparente. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
tilkendegivelse, og 
bemærker, at spørgsmålet 
om formelle krav og 
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dispensationsmuligheder til 
ungdomsboliger reguleres i 
kommuneplanen samt via 
lovgivning. 

Bolig Vi anbefaler: Skab mere transparens for 
boligsøgende og bekæmp svindlere. Ét 
indstillingsudvalg vil være det mest transparente 
system i København, mere lige, samt mere let 
tilgængeligt. Fokus på at undgå diskrimination på 
boligmarkedet på baggrund af eksempelvis 
etnicitet, køn, nationalitet eller uddannelsesvalg.  
Anonymiserede ansøgninger og fair fordeling 
gennem ét indstillingsudvalg.  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
tilkendegivelse og 
bemærker, at politikken 
netop indeholder 
anbefalinger om ét fælles 
ventelistesystem med ét 
indstillingsudvalg for at 
etablere større transparens 
(jf. s. 20) samt en anbefaling 
om at styrke hjælpen til 
boligsøgning for at undgå at 
de boligsøgende udsættes 
for snyd og svindel (jf. s. 59) 

77 

Bolig Indstilling af ungdomsboliger er historisk sket med 
stærk repræsentation af ansøgerrepræsentanter 
frem for udlejere/aktuelle beboere/institutioner i 
bestyrelserne for at der skal tages hensyn til 
ansøgernes behov/social mobilitet/bredde/andre 
samfundshensyn frem for enkeltaktørers 
egeninteresser/præferencer for nye beboere. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt. 

78 

Bolig Vi anbefaler: Øget tilgængelighed til kollegier for 
folk med handicap. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og henviser til 
høringssvar nr 25, vedr. 
foreslået tilføjelse om 
tilgængelighed for 
studerende med 
funktionsnedsættelse. 

79 

Bolig Når København taler om studieboliger, skal det 
være boliger, der er til at betale. Knyt definition af 
en studiebolig til prisen på SU’en: f.eks. halvdelen af 
en SU efter skat. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt. 

80 

Bolig Alt for længe har dækningsgraden af boliger været 
uacceptabelt lav, og priserne uacceptabelt høje. Vi 
oplever et skred i, hvad man med rimelighed kan 
definere som en studiebolig, og ønsker dertil et 
transparent boligmarked. 
Vi anbefaler: Sæt mål om en dækningsgrad 33,33% 
for ungdomsboliger i 2031. Lav kortere konkrete 
mål og delmål, som vi kan forpligte politikerne på. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker i 
den forbindelse, at 
dækningsgraden for 
ungdomsboliger i København 
opgjort per ung mellem 18 
og 29 år i 2031 vil være på 16 
% sfa. etableringen af 
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yderligere 12.000 nye 
ungdomsboliger. Dette 
svarer til en forventet 
dækningsgrad på 35 % per 
studerende. Aalborg havde i 
2016 en dækningsgrad på 
29,6 pct. ungdomsboliger per 
studieplads, hvilket var den 
højeste dækningsgrad blandt 
de store uddannelsesbyer. 
Økonomiforvaltningen 
foreslår følgende tilføjelse på 
side 15: ”Dette betyder at 

andelen af ungdomsboliger 

pr. studieplads vil stige 

markant, og dermed nå 35 % 

i 2031. Hermed vil 

København have en højere 

andel af ungdomsboliger pr. 

studieplads, end nogen af de 

øvrige større 

uddannelsesbyer har i dag.” 

Bolig Vi anbefaler: Tag-over-hovedet garanti for 
Storkøbenhavn, med Københavns Kommune, der 
går foran. Det er væsentligt, at midlertidige boliger 
aldrig ses som en permanent løsning på 
flaskehalsproblemer og boligproblemer generelt. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
det ikke er hensigten, at 
midlertidige boliger skal 
benyttes eller opfattes som 
en permanent løsning. Dertil 
henvises endvidere til 
anbefalingen: ”Etablere 
akutte midlertidige boliger” 
på side 20. 

82 

Job Kommunen bør overveje tiltag, der opfordrer 
virksomheder til at ansætte dimittender. Dertil 
anbefales det, at kommunen sørger for 
introduktionsforløb til alle nyuddannede, hvor man 
som udgangspunkt ikke indgår som en del af en 
eventuel normering på den nye arbejdsplads. Det er 
væsentligt at anbefalingen om koordineret 
rekrutteringsindsats bredes ud, så den også 
inkluderer bl.a. pædagogstuderende, 
lærerstuderende, socialrådgiverstuderende, 
sygeplejestuderende mv.  
Vi anbefaler: Et velkomne arbejdsmarked, der 
forpligtiger sig på løfte et ansvar ift. at få unge i job. 
Udbyg særlige jobstarts-ordninger for unge på 
arbejdsmarkedet, og sikre ordentlige vilkår. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
dette afspejler sig af 
politikken i kapitlet om Job. 

83 



Bilag 2 – Endelig godkendelse af Politik for København som Studieby 

24 
 

Job Det er væsentligt, at kommunen går foran i at sikre 

ordentlige uddannelsesmuligheder og vilkår for alle 

de fag, hvor en del af uddannelsen foregår på 

arbejdsmarkedet - dette indebærer bl.a. at der skal 

være nok personale, der er uddannet til at vejlede 

studerende, og have ansvar for 

uddannelsesopgaven. Vi anbefaler derfor, at 

kommunen prioriterer at skabe ordentlige 

læringsforhold når studerende er i praktik i 

kommunalt regi, herunder praktikvejledere.  Det er 

derfor essentielt, at der fortsat føres kontrol med 

kvaliteten og arbejdsforholdene for elever- og 

lærlinge-ansatte i kommunen. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
Københavns Kommune 
allerede løbende arbejder for 
at sikre gode forhold for 
elever og lærlinge. 

84 

Deltagelse Vi er rigtig glade for det her afsnit, og er rigtig glade 
for ideen om en strategi for onboarding, og vil 
gerne tage aktiv del i udarbejdelsen af denne. Der 
er i forlængelse heraf nogle lavthængende frugter 
ift. inklusion af internationale studerende, som 
kunne være rigtig fine at få med: at den udgives på 
engelsk, at man oplyser om de rettigheder, man har 
som lejer i Danmark osv.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
forlaget afspejler sig af 
politikken ved anbefalingen: 
”Fremme engelsksproget 
kommunikation og materiale 
henvendt til udlændinge” på 
side 60, samt anbefalingen: 
”Etablere et fælles 
velkomstkoncept til 
København som studieby” på 
side 32, hvor det er 
præciseret at et sådant 
koncept også retter sig på de 
internationale studerende. 

85 

Deltagelse Vi anbefaler: En mere målrettet indsats for at øge 
den kulturelle adgang til Københavns  kommunes 
kultur i bred forstand. Væsentligt, fordi kultur er 
med til at binde byen sammen. Det er noget der 
kræver en mere konkret handleplan, elementer 
som  kulturklippekort, ligestilling med pensionister 
ift. rabatter kan meningsfuldt indgå. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt. 

86 

Deltagelse Dertil anbefaler vi: Transparens og tilgængelighed i 
trivselstilbud, kultur- og fritidstilbud mm. Dette kan 
sammentænkes med en generel onboarding til 
studielivet, hvor man får en introduktion til den 
generelle tilgængelighed af tilbud for unge. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
dette afspejler sig af 
politikken ved anbefalingen:  
”Målrette digital formidling 
af kultur- og fritidstilbud til 
studerende” på side 36 samt 
anbefalingen: ”Skabe et 
samlet overblik over 
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eksisterende tilbud mod 
mistrivsel på tværs af de 
forskellige aktører” på side 
51.  

Kvalitet En bekymring flere studerende bragte frem er dog, 
at der er steder på universiteter, hvor det er 
væsentligt, at man kan regne med, der ikke er 
offentlig adgang, når man for eksempel arbejder 
med radioaktivt materiale, materiale af følsomt 
natur, bakterier eller lign. Derfor skal mere åbne 
campusområder og uddannelsessteder selvfølgelig 
ske på en måde, der er meningsfuld, men det er 
også vores indtryk, at kommunen har taget vores 
input herom til efterretning. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
åbningen af udvalgte 
faciliteter på 
uddannelsesstederne skal 
ske i dialog med 
uddannelsesstederne. 

88 

Kvalitet Vi anbefaler: 
1. Tilgængelige studie- og praktiksteder. Udbyg 
offentlig transport for studerende.  
2. Gratis offentlig transport til elever, studerende 
og lærlinge.  
3. Bedre cykelinfrastruktur omkring vores 
studiesteder. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkter og bemærker, at 
Metrocityringen åbnede i 
september 2019. I tilføjelse 
hertil bemærkes det også, at 
Københavns Kommune i 
årene 2006-2019 har bevilget 
samlet 977 mio. kr. til 
cykelstier og øvrig 
cykelinfrastruktur.  

89 

Trivsel Vi anerkender, at trivsels- og stress-problematikken 
er kompleks, og også vedrører faktorer uden for 
kommunens kontrol, men vi mener, at alle har et 
ansvar for at løfte de steder, de kan. Det er 
overordnet gode tiltag. Det er dog mindre 
ambitiøst, at der udelukkende lægges op til at 
“kortlægge” og “undersøge”. Vi forventer, man har 
tænkt sig at følge op med handling efterfølgende, 
så det kunne med fordel indskrives. Dertil hvordan 
vil man sikre sig, at det anbefalet overblik bliver 
anvendt af både fagpersoner og målgruppen selv – 
dette skal der lægges en plan for.   
Når anbefalingerne skal realiseres, skal man 
selvfølgelig inkludere koordinering med andre 
relevante aktører, men det er ikke en undskyldning 
for at kommunen ikke kan sætte ambitiøse mål for 
trivsel i en trivselspolitik. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
tilkendegivelsen kan indgå i 
arbejdet for det foreslåede 
uddannelsesråd.  

90 

Trivsel Vi anbefaler: En bedre koordinering mellem 
uddannelsesinstitutioner og kommuner, så unge 
ikke falder ned mellem stolene. Dette gælder i 
særlig grad i forhold til elever, studerende og 
lærlinge med funktionsnedsættelser. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
dette afspejler sig af 
politikken ved anbefalingen: 
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”Skabe et samlet overblik 
over eksisterende tilbud mod 
mistrivsel på tværs af de 
forskellige aktører” på side 
51. 

Trivsel Vi anbefaler: Gratis psykologhjælp for alle elever, 
lærlinge og studerende. Der er lagt op til gratis 
psykologhjælp til alle i forståelsespapiret for det 
nye nationale flertal, og det er vigtigt at 
Københavns Kommune allerede nu begynder at 
arbejde frem mod denne forbedring. Vi anbefaler: 
Nedbring ventelisterne for psykologhjælp til unge. 
Herunder overvej, om det i højere grad skal/kan 
være kommunalt ansatte psykologer. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker i 
tilknytning hertil, at 
etablering af angst- og 
depressions klinikker som 
supplement til de allerede 
eksisterende stressklinikker 
indgår i Københavns 
Kommunes budget for 2020.  

92 

Trivsel Vi anbefaler: At man sætter som målsætning øge 

elever- lærlinge og studerendes økonomiske, 

sociale og psykiske trivsel. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
forslaget kan indgå i 
Uddannelsesrådets arbejde. 

93 

Internatio
nale 
studerend
e 

Vi er overordnet set rigtig glade for afsnittet om 

internationale studerende, og vil gerne rose en god 

proces. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for Elev- og 
studenterbevægelsens 
tilkendegivelse. 

94 

Internatio
nale 
studerend
e 

Det er vigtigt at vi ikke kun fokuserer på 

internationale studerende, der allerede bor i 

Danmark, særligt med at styrke hjælpen til 

boligsøgning - fokus på online vejledning. Dertil at 

der er sammenspil med de 

uddannelsesinstitutioner, som skal informere 

internationale studerende om disse muligheder, før 

de ankommer til Danmark. 

 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
dette afspejler sig af 
politikken i kapitlet om 
Internationale studerende 
samt velkomstkonceptet på 
side 32, som også retter sig 
mod nye internationale 
studerende. 

95 

Internatio
nale 
studerend
e 

Vi anbefaler, at: Kommunen skal samarbejde med 
videregående uddannelsesinstitutioner og lave 
fælles strategier for arbejdet inden for inklusion af 
internationale studerende i frivillige organisationer.   
Det er vigtigt, at organisationer, som tilbyder 

frivilligt arbejde, er med til at sikre, at internationale 

studerende bliver inkluderet i det. Dette kan 

kommunen hjælpe med at understøtte gennem 

tiltag som ‘peer-learning’ kurser blandt 
organisationer eller opkvalificerende kurser om, 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
dette afspejler sig af 
politikken i afsnittet om, at 
”Flere internationale 
studerende skal være en 
ressource for byen og have 
mulighed for at engagere sig 
i frivilligt arbejde på s. 60. 
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hvordan man inkluderer studerende fra forskellige 

kulturer. 

Internatio
nale 
studerend
e 

Vi anbefaler, at kommunen giver økonomisk støtte 
og incitamenter (som puljer) til at inkludere 
internationale studerende i frivillige organisationer.  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
tilkendegivelse. 

97 

Internatio
nale 
studerend
e 

Det er vigtigt at kommunen støtter virksomheder 

med opkvalificering om, hvordan de kan ansætte 

internationale studerende og fordelene der er ved 

det. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
synspunkt og bemærker, at 
dette afspejler sig af 
politikken ved anbefalingen: 
”Understøtte jobformidling 
på tværs af 
uddannelsessteder målrettet 
internationale studerende” 
på side 64. 

98 

Generelt Vi anbefaler: Klima skal være mere centralt, og 
nævnes i anbefalingerne løbende, hvor det er 
relevant. Ungdommen skal leve med konsekvensen 
af klimakrisen, og mange års sidden på hænderne. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig elev- og 
studenterbevægelsens 
tilkendegivelse. 
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Studenterrådgivningen, Frederik Kolind (9) 2300 København S 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Trivsel Kapitel 5 indeholder en anbefaling om at skabe overblik 
over eksisterende tilbud mod mistrivsel. I 
Studenterrådgivningen bakker vi op om forslaget. Vi 
appellerer samtidig til, at Studenterrådgivningens tilbud 
om gratis social- og psykologhjælp herigennem bliver 
præsenteret til studerende, som oplever mistrivsel. 
Studenterrådgivningen tilbyder evidensbaseret terapi og 
rådgivning med dokumenteret effekt. 
Studenterrådgivningen er en landsdækkende. I 
Studenterrådgivningen er vi optaget af, at den viden 
bliver bragt i spil. Vi vil derfor gerne inddrages i det 
samarbejdsforum om trivsel, som Københavns Kommune 
lægger op til at etablere. I den forbindelse er det værd at 
fremhæve, at Studenterrådgivningen allerede i dag 
samarbejder med uddannelsesinstitutioner om at 
forebygge mistrivsel og skabe gode og sunde 
studiemiljøer.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Studenterrådgivningens 
tilkendegivelse og forslår 
følgende tilføjelse på side 
54: ”Et samarbejdsforum 
om trivsel på 
uddannelserne kan danne 
ramme for, at aktører på 
uddannelsesområdet på 
ledelsesniveau kan dele 
viden, samle op og 
fremsætte dagsordner og 
målsætninger for trivsel 
og forebyggelse af 

mistrivsel blandt elever, 
lærlinge og studerende. 
Forummet skal 
understøtte og 
opretholde fokus på 
trivsel i uddannelserne. 
Det anbefales, at der 
etableres et tværgående 
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samarbejdsforum om 
trivsel og forebyggelse af 

mistrivsel.” 
 

Trivsel Det fremgår også af kapitel 5, at Københavns Kommune 
vil undersøge om eksisterende indsatser mod mistrivsel 
på ungdomsuddannelserne kan udvides til de 
videregående uddannelser. Studenterrådgivningen 
ønsker at blive taget med på råd i forbindelse med 
undersøgelsesarbejdet. Studenterrådgivningen tilbyder 
hjælp til studerende på videregående uddannelser, og vi 
vil derfor kunne bidrage til at sikre, at der ikke bruges tid 
og kræfter på at etablere tilbud og indsatser, som 
allerede findes i regi af Studenterrådgivningen. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Studenterrådgivningens 
tilkendegivelse. 
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KU Studenteridræt, Emma Nystrøm og Anja C. Andersen (6), 2200 København N 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Kvalitet Vores anbefaling: Visionerne for København som 
studieby skal også indeholde ambitioner for, 
hvordan der skabes gode rammer for det, der 
følger efter den daglige tid på studiet. Der skal 
sættes spot på trivsel, hvad er det gode studieliv 
(og på sigt arbejdsliv) – ikke alene på hvad vi gør, 
når der ER opstået mistrivsel. En vej kunne være 
at samle en åben oversigt over de 
idrætsforeninger, NGO-ere og kulturforeninger, 
der tilbyder aktiviteter målrettet studerende. De 
gode rammer Københavns Universitet har et 
strategisk fokus på skabe campus-områder, du 
ikke vil tage hjem fra. Udfordringen i dag er at 
sikre, at der er aktiviteter af såvel kulturel som 
idrætslig/fysisk karakter, der giver de studerende 
anledning til at blive og gøre campus levende – 
også efter kl. 16. Ved at lave en større 
inddragelse af bygningsmassen til såvel fysisk 
som kulturelle aktiviteter efter almindelig 
undervisningstid kan vi gøre campus-områderne 
mere levende. De københavnske campus-
områder består af ikoniske arkitektoniske 
bygninger og nogle af de smukkeste parkanlæg – 
det ville være en gave, hvis de også myldrer af liv 
gennem planlagte og spontane aktiviteter 
eftermiddag og aften igennem. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig KU 
Studenteridræts synspunkt 
og bemærker, at dette 
afspejler sig af politikken 
eksempelvis ved 
indledningen af kapitlet 
’Trivsel’ på side 50, hvor der 
er fokus på at styrke 
fællesskabet i studielivet, 
som er afgørende for de 
studerendes trivsel. Dertil er 
der på side 24 følgende 
anbefaling: ”Åbne udvalgte 
faciliteter på 
uddannelsesstederne for en 
bredere brugergruppe”.  
 

102 

Internationale 
studerende  
 

Vores anbefaling: At Københavns Kommune 
støtter/faciliterer etablering af samarbejder 
mellem Københavns Universitet og foreninger, 
der vil og kan skabe fællesskaber baseret på 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for KU 
Studenteridræts 
tilkendegivelse og foreslår 
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bevægelse og idræt, formidling af viden 
(Folkeuniversitetet m.fl.) eller andre NGO-er med 
almennyttige målsætninger. 
En vision for Studieby København skal for de 
internationalt studerende naturligvis også 
indeholde introduktioner til idræts- og 
kulturtilbud - så de får mere end introduktioner 
til sprogundervisning og jobs. 
Universitetsidrætten er typisk stærkere udenfor 
Danmark – og den tradition gør, at mange af 
byens internationale studerende søger og 
spørger ind til mulighederne hos os. For de kan 
ikke nødvendigvis navigere i den, for dem 
ukendte, danske foreningskultur og skal navigere 
i en jungle, hvor deres introduktion til 
fritidsaktiviteter bliver defineret af foreningernes 
eller kommercielle aktørers 
markedsføringsbudgetter og ressourcer til at 
formidle på andet end dansk, mere end deres 
reelle indhold. 

følgende tilføjelse på side 
60: 
”Samtidig skal 
internationale studerende, 
som har tid og lyst, i højere 
grad have mulighed for at 
engagere sig i frivilligt 
arbejde og foreningslivet 

eksempelvis i 

idrætsforeninger. Som aktiv 
i foreningslivet eller i 
frivilligt socialt arbejde vil de 
internationale studerende i 
højere grad kunne bidrage 
med deres kompetencer 
samtidig med, at de opbyg-
ger et socialt netværk i 
byen.” 

Deltagelse Vores anbefaling: Sammen med initiativer der 
allerede eksisterer, kunne en 
informationsplatform for foreninger, der ser sig 
selv som oplagte bud på at være noget for de 
internationale studerende, være en mulighed. 
Introduktionen til platformen kunne være en del 
af de internationale studerendes introduktion til 
København som studieby. De får en direkte 
(klikbar) kobling til de mange foreninger, der 
tilbyder aktiviteter eller søger frivillige til deres 
virke eller projekter. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig KU 
Studenteridræts 
tilkendegivelse og 
bemærker, at forslaget kan 
indgår i Uddannelsesrådets 
arbejde. 
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Øresundskollegiet (10),  

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Øresundskollegiet er rigtig glade for at se, at 
Københavns Kommune sætter fokus på studielivet i 
København — et emne der berører os hver eneste 
dag. Vi mener, at studieliv er et vigtigt emne, da de 
studerende er en essentiel del af at gøre København 
til den dejlige by vi alle kender. 
 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse. 

105 

Bolig Øresundskollegiet er i høj grad enige i, at det er 
vigtigt at sikre, at der er boliger til alle studerende 
— boliger der er til at betale. Hertil er de mange nye 
ungdomsboliger, der de seneste år er bygget, 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
synspunkt og 

106 
 



Bilag 2 – Endelig godkendelse af Politik for København som Studieby 

30 
 

simpelthen for dyre. Vi skal have bygget 
kollegieværelser, som studerende har råd til at bo i 
Vi vil derfor ønske, at Kommunen ser på regler 
omkring byggerier: Pt. er der faste regler for 
størrelse af fx gulvareal, lysindfald samt faciliteter 
(køkken og bad) og det gør det meget dyrt at bygge. 
Og kunne man se på reglerne for boligstøtte? 
Hvorfor kan man eksempelvis kun få boligstøtte, 
såfremt man har eget køkken? Ved at bygge 
kollegieværelser med fælleskøkkener (og måske 
endda med delebadeværelser indimellem, for at 
gøre det billigt), ville man kunne sikre det sociale liv 
og hjælpe de studerende på bedste vis. 

bemærker, at politikken 
afspejler disse forhold i 
kapitlet ’Boliger’. Dertil 
foreslår 
Økonomiforvaltningen 
følgende tilføjelser på 
side 15: ”Der er behov 
for flere små og 
betalelige boliger til 
studerende. Derfor 

hæves målsætningen for 

ungdomsboligbyggeriet 

fra 6.000 til 12.000 flere 

ungdomsboliger de 

næste 12 år, selvom 

antallet af studiepladser 

forventes at stagnere.” 
”Det er også relevant at 
bygge flere små 
familieboliger, som både 
vil kunne blive beboet af 
studerende og af andre 
med behov for en lille 
betalelig bolig. Dertil er 

det relevant at udnytte 

den eksisterende 

boligmasse bedre og 

eventuelt ombygge 

eksisterende bygninger 

til boliger.” 

Bolig En anden problematik, er fordelingen af de allerede 
eksisterende boliger, hvor Københavns Kommune 
fokuserer på ventelistesystemet.  Vi drømmer om et 
friere ventelistesystem, der agerer fleksibelt og 
giver den enkelte boligorganisation mulighed for at 
tilpasse ansøgningskriterier og ventelisten til netop 
deres behov  Eksempelvis ville det være fantastisk 
for det sociale liv på gange med fælleskøkkener, 
hvis fælleskøkkenet fik mere indflydelse på 
beboersammensætningen på gangen. Det kunne 
helt praktisk foregå sådan, at man åbnede op for 
motiverede ansøgninger på gange med 
fælleskøkkener — i større eller mindre omfang. Vi 
er altså ikke enige i, at der skal være et samlet 'one 
system fits all' ventelistesystem. Selvfølgelig kan et 
samlet ventelistesystem bidrage med en vis 
mængde overblik, men vi mener, at man må kunne 
sikre sig overblik på anden vis, så det ikke går ud 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
synspunkt. 
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over beboersammensætningen og dermed det gode 
sociale liv.  

Bolig De nuværende søgekriterier burde gennemgås. På 
nuværende tidspunkt får man bolig hurtigst, hvis 
man bor langt væk. Dette sikrer ikke en varieret 
beboersammensætning. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse. 

108 

Bolig Vi mener også, at der også skal tænkes i, 
hvordan de færdiguddannede kommer videre 
til næste bolig. Er næste bolig billig og ledig, vil 
man kunne nedsætte fraflytningstiden efter 
endt uddannelse og derved hurtigere have 
boliger klar til de nye studerende. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse og 
bemærker, at det 
generelle boligudbud 
reguleres i 
kommuneplanen. 

109 

Job En stor usikkerhed hos mange studerende, er 
fremtiden. Her synes vi, at Københavns Kommunes 
udspil virker rigtig fornuftigt, og vi tror på, at det, 
såfremt det lykkes, vil lette bekymringerne i 
hverdagen hos mange studerende. 
 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse. 

110 

Deltagelse Vi er rigtig glade for at se, at et fokusområde for 
Københavns Kommune er at involvere os studerende 
mere, hvilket vi kun kan være enige i. Vi oplever 
allerede et stort engagement fra de studerende, og 
vi ved, at de studerende rigtig gerne vil bidrage med, 
hvad de kan. En anbefaling fra vores side vil dog 
være, at Københavns Kommune støtter op om de 
allerede eksisterende frivillige fællesskaber, der 
findes i kommunen. Ønsker man, at de studerende 
skal engagere sig i de frivillige initiativer i 
Københavns Kommune fra de begynder studielivet i 
København, da hjælper det ikke med et håndtryk på 
Rådhuset. Man kunne i stedet arbejde tæt sammen 
med de foreninger, organisationer og andre frivillige 
initiativer, der allerede eksisterer, om at tage imod 
de nye studerende, der hvert semester starter 
studierejsen i København. Dermed ikke sagt, at en 
fælles velkomst på Københavns Rådhus er en dårlig 
idé, tværtimod — den kan bare ikke stå alene.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse og 
bemærker, at dette 
afspejler sig af 
politikken ved 
anbefalingen: ”Styrke 
det strategiske 
samarbejde om 
frivillighed” på side 35.  
 

111 

Deltagelse Måske man også kunne lave et fælles 
frivillighedscertifikat for frivillige, der gør en indsats 
for Københavns Kommune. Og måske man kunne 
hjælpe med at etablere netværk til kulturindsatser 
eller andre steder, hvor de frivillige kan gøre en 
indsats. Eksempelvis kunne Øresundskollegiet 
'overtage' Kulturhuset Amager Bio eller invitere til 
sportsture for områdets interesserede i samarbejde 
med DGI. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse. 
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Kvalitet Under overskriften "De Gode Ramme?' 
argumenteres der for, at åbne campusområderne 
op og sætte fokus på læsepladser og studiezoner i 
København. Vi synes umiddelbart, at det er 
vanskeligt at gennemskue, hvorvidt det er godt 
initiativ eller ikke, men det kan være svært at se 
kvaliteten heri. Læse- og studiepladserne er 
ekstremt begrænsede i forhold til mængden af 
brugere, så der er klart et behov for udvidelsen af 
disse. Vi kan dog have en vis bekymring om, 
hvorvidt en større brugergruppe på de allerede 
trænge pladser på campusområderne er vejen frem, 
men vi vil lade tvivlen om udførelsen komme 
initiativet til gode.  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse og 
bemærker, at der i 
politikken lægges op til 
at etablere yderligere 
læsepladser. 

113 

Kvalitet Det vigtigste for os, når vi snakker kvalitet i 
uddannelsen, er dog at uddannelsesinstitutionerne 
skal huske at passe på de unge. På nuværende 
tidspunkt handler det om at få alle igennem 
systemet så hurtigt som muligt. Dette er ikke 
hensigtsmæssigt, hverken for de studerende, hvor 
presset kan være stort, eller for et København som 
råber efter mere frivillighed fra de studerende. Det 
bør handle om at få de studerende igennem bedst 
muligt, frem for alt andet — det er kvalitet. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse. 

114 

Trivsel Afsnittet om trivsel starter Københavns Kommune 
med samme indledning som ved deltagelse. 
Dermed må vi forstå trivsel som værende tæt koblet 
til deltagelse. Hvorfor man for det første så primært 
fokuserer på mistrivsel, er os en gåde. Fokus bør 
være før mistrivsel, nemlig på hvordan byen og 
uddannelsesinstitutioner sikrer at de studerende er 
glade og dermed trives. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse og 
henviser til den 
foreslåede tilføjelse 
vedr. høringssvar nr. 
100. 

115 

Trivsel Vi er enige i koblingen mellem deltagelse og trivsel. 
Det er vi, da vi mener at trivsel i høj grad 
forekommer i muligheden for deltagelse — på 
studiet og i fritiden. Trivsel handler selvfølgelig på 
den ene side om at kunne udleve sit 
uddannelsesmæssige potentiale, men trivsel 
handler også om at spise aftensmad med din nabo, 
om at kunne tage del i livet omkring dig og om at 
blive inviteret med. Vi er derfor kede af at se, at 
indsatsen omkring trivsel, primært består af at 
etablere et samarbejdsforum på tværs af 
uddannelserne — på ledelsesniveau. Dermed 
overses én af de største faktorer til trivsel blandt de 
studerende, nemlig tiden ved siden af studiet. Vi 
ønsker derfor, at Københavns Kommune inddrager 
de initiativer og aktører, der har med de 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse og 
bemærker, at det 
samarbejdsforum om 
trivsel, som anbefales 
etableret, også kan 
drøfte forebyggende 
trivselsinitiativer. 
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studerendes fritid at gøre. Hertil mener vi selv, at 
Øresundskollegiet kan være med til at give en 
værdifuld indsigt. 

Internationale 
studerende 

De internationale studerende, der kommer til 
København, har brugt rigtig lang tid på at få 
muligheden for at studere i København, allerede før 
de sætter benene i byen. Derfor bør vi også gøre en 
stor indsats for at tage rigtig godt imod vores 
udenlandske studiekolleger. Her mener vi, at der 
bør være langt mere fokus på det sociale liv udenfor 
studiet, end Københavns Kommune lægger op til. 
Det er svært for de internationale studerende at 
lære 'danskeren' at kende, alene ud fra tiden på 
studiet. Derfor bør man i Københavns kommune 
særligt fokusere på arrangementer udenfor studiet 
for de internationale og nationale studerende 
sammen. Dette vil skabe grund for netop de bånd, 
der får de internationale studerende til at forelske 
sig i København — og Danmark. Grunden til at vi 
mener, at det er noget som Københavns Kommune 
bør fokusere mere på, er at de udenlandske 
studerende ofte intet netværk har ved ankomsten 
til København. Netværk og sociale relationer er 
selvfølgelig er en stor del af det gode studieliv og de 
studerendes trivsel. Vi må hertil godt stille krav til 
de internationale studerende, når de studerer i 
Danmark. Vi finder, at de internationale studerende 
selv i høj grad ønsker at integrere sig, og et lille 
'skub' kan nogle gange have en rigtig positiv effekt, 
eksempelvis i forhold til at lære sproget at kende — 
Det giver faktisk oftest nogle rigtig hyggelige 
stunder. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Øresundskollegiets 
tilkendegivelse og 
henviser til høringssvar 
nr. 103 vedr. ændring på 
s. 60.   
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Studenterhuset, Jacob Ørum (11) 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Overordnet vil vi gerne takke for en rigtig god 
politik, som, hvis den udmøntes i praksis, kan styrke 
København som studieby. Vi oplever at strategien 
langt hen ad vejen er på linje med vores erfaringer 
med at etablere en god velkomst for studerende til 
København. Afsluttende vil vi gerne kvittere for en 
flot strategi, som vi glæder os til at se den konkrete 
udmøntning af.   
Vi stiller os som nævnt ovenfor meget gerne til 
rådighed i det videre arbejde.  

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Studenterhusets 
tilkendegivelse. 
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Bolig Studerende har i udgangspunktet ikke noget imod at 
bo i omegnskommunerne, hvis prisen er rigtig, og de 
kan transportere sig frem og tilbage også aften/nat. 
Er det muligt at indgå i det sociale liv omkring 
studiet? Og er omkostningerne til transport dyrere 
end besparelsen på husleje?  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Studenterhusets 
tilkendegivelse. 

119 

Bolig Der er behov for dedikerede boliger til studerende 
med funktionsnedsættelser, da tal viser at 
eksempelvis meget få af de internationale 
studerende der studerer i Europa har 
funktionsnedsættelse. Vores erfaringer tyder på at 
dette skyldes at der ikke kan stilles en egnet bolig i 
udsigt i tide, da opskrivningerne først tager stilling til 
spørgsmålet, når den studerende er blevet optaget. 
Her kunne København med fordel lave en ”Hvis du 
bliver optaget, har vi følgende handicapvenlige 
boliger uden venteliste”-ordning og tiltrække nogle 
af de bedste hjerner i Europa, som ikke kan tage 
andre steder hen. Der kan med kollegier og 
boligfonde aftales dedikerede handicapboliger. Det 
samme bør sikres for PhDer og forskere. Hvis bare 
der er fortrinsret til nok af disse, kan øvrige 
ungdomsboliger undtages for indretningskrav. Det er 
uhensigtsmæssigt at handicap-indretningskrav 
sætter grænser for bygning af nye ungdomsboliger i 
fx tagetager og på vandet, når boligformen er 
midlertidig, og der kun er brug for et fåtal egnede 
boliger. Disse bør til gengæld være beliggende i 
nærheden af hensigtsmæssig transport.  
 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Studenterhusets 
Synspunkt og henviser 
til høringssvar 25. 

120 

Job Jf. politikkens s. 46 bør der etableres en projekt-
/ide-/udfordringsbank for studierettede projekter 
og udfordringer, som kommunen ønsker 
studerendes hjælp til.  
 
De store uddannelsesinstitutioner (Københavns 
Universitet har ca. 900.000 m2 bygninger) bør 
inddrages/indtænkes i kommunens 
klimaambitioner. Det gælder både i relation til 
deres løbende drift, men også i form af at 
inddrage deres evner som problemløsere og 
”formere” af ungdommen. Mens 
uddannelsesinstitutionerne således kan klæde de 
studerende på til at løse klimaudfordringer, kan 
Københavns Kommune gøre konkret brug af disse 
evner. Det kræver konkrete samarbejdshåndtag 
som fx en SDG-projektbank eller andre måder at 
identificere de udfordringer som kommunen 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Studenterhusets 
Synspunkt og foreslår 
følgende tilføjelse på 
side 46 tilføjes: 
”Eksempelvis ved at 

etablere en idébank, 

hvor uddannelsessteder 

og kommunale aktører 

udveksler projektideer 

som kan løse 

kommunale 

udfordringer, 

eksempelvis på 

klimaområdet.” 
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ønsker løst. Samt formentlig en smule 
projektmidler som kan ansøges.  
 

Deltagelse Studenterhuset mener, at mange studerende i 
København bor udenfor bygrænsen, men tilbringer 
hovedparten af deres vågne timer i København, og i 
deres fritid er drivkraften i en meget stor del af 
Københavns foreninger, festivaler og events.  Derfor 
kan man med stor mening inddrage denne gruppe i 
udviklingen af byens bæredygtighed, kulturelle og 
sociale spørgsmål, også selvom en del bor udenfor 
byen København.   

Økonomiforvaltningen 
noterer for 
Studenterhusets 
tilkendegivelse og 
bemærker, at 
studerende i politikken 
forstås som unge som 
bor og/eller studerer i 
Københavns Kommune 
og ikke udelukkende 
studerende, der er 
bosat i Københavns 
kommune. Dertil er 
kommunens indsatser 
målrettet både borgere 
og brugere af byen, og 
mange indsatser er 
relevante for 
studerende som 
studerer i byen. 

122 

Deltagelse Det nævnes at studerende skal være medskabere af 
Studieby København.  Vi kunne ikke være mere 
enige.  
Som nævnt under pkt. 3. på s. 1. kan studerende 
desuden være en del af løsningen på kommunes 
udfordringer; bl.a. på bæredygtighedsområdet. Det 
gælder både som frivillige (s. 35) og som 
problemløsere af byens svære problemer (s. 46).   
Det kræver  

- at kommunen identificerer og præsenterer 

de udfordringer, som ønskes løst  

- samarbejde mellem kommune og 

uddannelsesinstitutioner og -organisationer  

- en mindre finansieringspulje til fx et 

”Frivilligcenter for studerende”. Her er det 
særdeles interessant at politikken nævner 

biblioteket i Fiolstræde (s. 43), som vil være 

oplagt til dette formål. Vi deltager meget 

gerne heri.  

 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Studenterhusets 
synspunkt og 
bemærker, at det kan 
indgå i 
Uddannelsesrådets 
arbejde. 

123 

Deltagelse 
 

Internationale studerende/Deltagelse: I samme 
afsnit nævnes en velkomstpakke for danske og 
internationale studerende som flytter til København.   

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Studenterhusets 

124 



Bilag 2 – Endelig godkendelse af Politik for København som Studieby 

36 
 

Vi foreslår at der laves velkomstguides på dansk og 
engelsk. Velkomstpakken bør kunne fås som 
tryksag, men primært distribueres i digital form 
allerede inden ankomsten til byen.  Vi har i 
Studenterhuset sammen med internationale 
studerende gennem 6 år udviklet en Survival Guide 
for internationale studerende, som relativt nemt 
kan omsættes til en dedikeret guide til København 
for danske og internationale studerende. Vi 
bidrager derfor meget gerne til/med en guide.  
For Københavns Universitet har Studenterhuset 
samlet online-oversigter over foreninger og 
organisationer som er åbne for internationale 
studerende. Vi har desuden udformet en oversigt 
over bæredygtighedsorganisationer. Vi anbefaler at 
der etableres en form for samlet oversigtover 
muligheder i kommunen, da denne information kan 
være vanskelig at finde for ikke-dansklæsende.  

Det vil desuden være oplagt at indgå aftaler med de 
københavnske museer, sportsklubber m.v.  
om at tilføje velkomstpakken en række gratis eller 
billige tilbud til nytilkomne studerende; herunder 
især tilbud som medvirker til social integration af 
nytilkomne.   
 

Synspunkter og henviser 
til høringssvar 53. 

Kvalitet Her nævnes (s. 45) at nye faciliteter skal åbnes op og 
deles på tværs af uddannelsesinstitutioner. Det er vi 
særdeles enige i. På samme måde bør 
campusområder åbnes for Københavns borgere i det 
omfang, det er muligt. 
Der bør dertil tages strategisk stilling til, at bl.a. 

Københavns Universitet ikke længere er 

byuniversiteter men nu er campus-universiteter, og 

derfor nu er udflyttet fra Indre By til en række mere 

eller mindre aflukkede campusområder. Der skal 

derfor etableres nye samarbejder mellem by og 

uddannelsesinstitutioner, hvis  

man ønsker at fastholde den løbende interaktion og 
samspil mellem by og universitet. Ellers får man 
lukkede campusområder og langt over en million 
bygnings-m2, som ikke er tilgængelige for borgerne. 
Dette strategiske ansvar påligger både 
uddannelsesinstitutioner og by, og kan passende 
drøftes i det kommende Uddannelsesråd, som 
studiebypolitikken foreslår nedsat. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig  
Studenterhusets 
synspunkt og 
bemærker, at det kan 
indgå i 
Uddannelsesrådets 
arbejde. 

125 

Trivsel Vi vil gerne kvittere for initiativet til et tværgående 
samarbejdsforum med fokus på studerendes 
trivsel. Det er både nødvendigt og 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for 
Studenterhusets 
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hensigtsmæssigt, og vi indgår meget gerne i 
arbejdet. I Studenterhuset har vi bl.a. startet 
antistress-/trivsels-projekterne Pusterummet Jura 
og GPS på Institut for Nordiske Studier. Vi stiller os 
gerne til rådighed som samarbejdspartner. En stor 
del af trivselsproblematikken kan løses de 
studerende imellem. Det førende britiske initiativ 
på området er fx studenterdrevne 
www.studentminds.org.uk. Vi finder det oplagt at 
starte noget tilsvarende i København, og 
samarbejder gerne omkring det.  
 

tilkendegivelse. 

Internationale 
studerende 

Såvel i studiebystrategien som i handleplanen for 
arbejdskraft til virksomhederne (B&I-udvalget) bør 
studiejobs til internationale studerende og 
kandidater indtænkes. Internationale studerende 
strømmer til København og søger i vidt omfang ind 
på de attraktive STEM-fag, men hvis de ikke får 
studierelevante studiejobs undervejs i studiet, taber 
de kampen om jobs til de danske studerende. Det 
samme gælder i et vist omfang for studerende med 
minoritetsbaggrund.  Samtidig er de københavnske 
SMV ikke særligt globaliserede, og opslår kun 
undtagelsesvist (studie-)jobs på andre sprog end 
dansk.  
Det foreslås at etablere et tilbud i retning af www. 
studiejobnordjylland.dk men med hovedvægten på 
jobopslag på engelsk. Dette kunne evt. ske i regi af 
Copenhagen Capacity.  
 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Studenterhusets 
tilkendegivelse og 
bemærker, at dette 
afspejler sig af 
politikken ved 
anbefalingen: 
”Understøtte 
jobformidling på tværs 
af uddannelsessteder 
målrettet internationale 
studerende” på side 64. 
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Internationale 
studerende 

Storbritannien behandler i øjeblikket lovforslag om 
at udvide den tid som internationale studerende kan 
forblive i landet som arbejdssøgende efter endt 
uddannelse fra 6 til 24 måneder. Danmark har p.t. 
ligeledes en 6 mdrs frist med mindre der ansøges om 
etableringskort i 24 mdr. Det vil være 
betydningsfuldt at Københavns Kommunes gør 
opmærksom på muligheden for at ansøge om 
etableringskort. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig  
Studenterhusets 
synspunkt. 

128 

Internationale 
studerende 

Da København som bekendt er blandt verdens mest 
attraktive byer i forhold til livskvalitet, tror vi at 
byens mindre stærke omdømme som studieby 
primært skyldes at fastholdelsen ikke er lige så 
stærk som tiltrækningen.  
Det er dog en udfordring, at den største barriere for 
fastholdelse af internationale talenter og 
studerende er den lave grad af netværk til danskere. 
Uanset hvor godt en brandingkampagne udformes, 
vil den med tiden miste indflydelse i forhold til den 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig  
Studenterhusets 
Synspunkt og 
bemærker, at dette 
perspektiv kan indgår i 
Uddannelsesrådets 
arbejde. 
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reelle, oplevede virkelighed. Dansk er svært, men 
det er altså tilsyneladende sværere at blive en del af 
det danske fællesskab og få danske venner. Der er 
derfor brug for aktiviteter og tilbud som etablerer 
venskaber og fællesskaber mellem danske og 
internationale talenter/studerende.  
De stærkeste løsninger organiseres af de studerende 
selv, men kræver at Københavns Kommune støtter 
op med opbakning og en lille smule økonomi.  
 

Internationale 
studerende 

Selvom ”Be a part of it” nok af de fleste identificeres 
med New York, ville det ikke være det værste slogan 
for København. Dermed ville både tilflyttere og vi 
selv blive mindet om, at succesrig velkomst handler 
om aktiv inddragelse i foreninger og fællesskaber, 
som vi løbende aktivt skal bidrage til at gøre 
inkluderende. Københavns internationale brand som 
en LGBT+-venlig by bør desuden inddrages i 
kommunikationen, da vi vurderer at byen og 
Danmark også her har et internationalt 
tiltrækningspotentiale. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig  
Studenterhusets 
synspunkt og foreslår 
følgende tilføjelse på 
side 59: ”Vores rige og 
mangfoldige kultur- og 
byliv, åbenhed overfor 

LGBTI+ personer, gratis 
biblioteksmateriale og 
etableringskortet, som 
giver internationale 
studerende fra lande 
uden for EU/EØS og 
Norden mulighed for at 
søge ophold i 2 år efter 
endt studie.” 
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Homesharing.dk, Tina Oure (3), 2900 Hellerup 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Bolig Homesharing: Et supplement til de allerede fremlagte 
idéer til at afhjælpe boligmanglen og flaskehals 
problemerne omkring studiestart kunne være at etablere 
en ordning, som i dag allerede eksisterer i mindst 16 andre 
lande i verden.  
Homesharing består i al enkelhed af en personlig aftale 
mellem to mennesker, hvor bolig og hverdagshjælp 
udbyttes. En indehaver af hus/lejlighed tilbyder et 
værelse/bolig til en studerende imod udførelse af en aftalt 
mængde hjælp. Hjælpen kan både omfatte daglige 
gøremål som madlavning, rengøring, computerhjælp etc. 
såvel som tid til samtaler og samvær ved aktiviteter. Begge 
parter har således et ligeværdigt behov og noget at tilbyde 
hinanden. Ordningen vil udover den praktiske gevinst for 
begge parter - have karakter af formidlingen af starten på 
et venskab/familiær relation. En tryg base for den 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
Homesharing.dk’s 
tilkendegivelsen og 
foreslår følgende 
tilføjelse af anbefaling 
på side 16: 
”Anbefaling: At afsøge 

muligheden for at 

etablere en platform, 

hvor boligsøgende 

studerende og 

privatpersoner, som 

ønsker at udleje, kan 

matches.  
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studerende, øget trivsel i forhold til ro omkring 
boligsituation og oplevelsen af at kunne gøre en forskel for 
et andet menneske. 
De seks temaer nævnt i studielivs politikken vil således 
trække relevante tråde igennem denne måde at skabe bo-
fællesskaber. Særligt temaerne omkring tryghed og trivsel 
understreges, idet den også oprindeligt er tiltænkt som en 
model til forebyggelse af følgerne af ensomhed og derved 
også fremme af sundhed. 

For at udnytte byens  
eksisterende boligmasse 
bedre og give 
privatpersoner, fx 
ældre, som ønsker at 
udleje et værelse, gode 
og trygge  rammer for 
dette, anbefales det at 
undersøge 
mulighederne for at 
understøtte etablering 
af en platform for, at 
boligsøgende 
studerende og 
privatpersoner, som 
ønsker at udleje et 
værelse eller lign., kan 
matches. Der findes 
allerede i dag flere 
forslag til, hvordan en 
sådan platform kan 
udformes.” 
 
Den nye anbefaling 
giver dertil anledning til 
tilføjelse i oversigten på 
side 21. 

 

Everly, Signe Dreyer Elkjær (5), 2000 Frederiksberg 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Bolig I projektet Everly arbejder vi på at skabe flere og 
bedre boliger til studerende igennem en matching 
platform. Vi arbejder på at afhjælpe manglen på 
boliger til de studerende ved at aktivere en større del 
af de boliger som allerede eksisterer i kommunen. 
Dette ved at identificere ældre som har lyst til at leje 
et eller to værelser ud til studerende. Vi vil derefter 
matche den ældre med en passende studerende, for 
at sikre at begge parter får en god oplevelse med at 
bo sammen. Igennem interviews har vi identificeret at 
ensomhed er et stort problem blandt ældre, og at de 
ofte føler sig ekskluderet fra udviklingen i vores 
samfundet. Vores projekt afhjælper dette problem. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Everly’s 
synspunkt og henviser 
til høringssvar 131 og 
106.  

132 

Internationale 
studerende 

På sigt vil vi gerne bruge vores matching platform til 
også at matche internationale og danske studerende 
til at bo sammen i bofællesskaber. At skabe stærkere 
sociale relationer mellem danske og internationale 
studerende er vigtigt, fordi de to grupper har en 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig Everly’s 
synspunkt og henviser 
til høringssvar 131. 
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tendens til at isolere sig fra hinanden. Uddannelses og 
Forskningsministeriet har identificeret internationale 
studerendes manglende sociale netværk i Danmark, 
som en af de vigtigste grunde til, hvorfor de ender 
med at flytte fra Danmark, når de har dimitteret fra 
deres studier. 

 

De Unges Almene Boligselskab, DUAB (14) 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Bolig Det er vigtigt for DUAB at vi arbejder hen imod at have 
ét indstillingsudvalg i København, for at det pågældende 
indstillingsudvalg er demokratisk funderet og at det 
bliver styret af boligorganisationerne der er tilsluttet og 
af de boligsøgendes repræsentanter. For DUAB er det 
essentielt at det er let for ansøgerne at søge boliger, at 
organisationen bag ventelisterne er demokratisk styrede 
og at formålet med det støttede byggeri fastholdes.  
For hvad angår hensynet til hvor let det er at søge 
boliger vurderer DUAB at det er lettest at imødekomme 
ved at lave ét indstillingssystem. Det er dog også vigtigt 
at det ikke blot er en fælles hjemmeside for flere 
forskellige indstillingsudvalg, men det vil samtidig øge 
gennemsigtigheden og letheden for ansøgerne hvis vi 
har et enkelt indstillingsudvalg.  
Et andet aspekt af at beholde flere indstillingsudvalg er 
den konkurrence der opstår mellem de pågældende 
udvalg. Dels kan konkurrencen gå på størrelsen på 
indstillingshonoraret, men det er DUABs opfattelse at 
konkurrencen i virkeligheden oftere går på hvor villige 
udvalgene er til at tolke gældende lovgivning mere eller 
mindre kreativt, eller på anden måde tilgodese de 
potentielle kunders ønsker, hvilket igen taler for at der 
fremadrettet bør være ét indstillingsudvalg.  
DUAB mener at man ved et eventuelt udbud bør lægge 
vægt på at organisationen der skal varetage indstillingen 
bør være demokratisk funderet. Der er dog forskellig 
praksis for hvad angår om man inddrager de 
boligsøgende eller beboerne i beslutninger. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig DUABs 
tilkendegivelse og 
henviser til høringssvar 
nr. 138. 

134 

Bolig Vi ønsker at hjælpe med målet om at bygge mere 
alment og stiller os gerne til rådighed med at opnå 
dette. DUAB ønsker at bidrage til at sikre en by med 
plads til alle og tilbyder hermed at indgå i dialog med 
Københavns Kommune om hvordan vi kan øge 
mængden af almene ungdomsboliger i kommunen.  
Formålet med støttet byggeri: At påpege vigtigheden af 
at bibeholde formålet med det støttede byggeri. 
Formålet har været gennemgående på tværs af de 
forskellige love der har været på området; en gruppe af 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig DUABs 
synspunkt. 
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unge har ikke forældre der kan købe dem en lejlighed, 
har ikke et netværk der kan sikre dem en bolig eller 
lignende. Derfor har man også i 
Borgerrepræsentationen besluttet at når der indstilles 
unge gennem indstillingsudvalgene i dag, så gøres det 
med baggrund i behovskriterier; vi sikrer simpelthen at 
dem der har det største behov hjælpes først. 

Bolig Netop på grund af dette mener vi i DUAB at det er 
essentielt at det ikke er beboerrepræsentanter der 
sidder i indstillingsudvalgenes repræsentantskaber, men 
boligsøgende. Argumentet er todelt. Først og fremmest 
har beboerne i forvejen mulighed for at blive 
repræsenteret gennem deres boligorganisation, hvad 
enten den er almen eller selvejende. For det andet må 
det nødvendigvis være de boligsøgendes objektive 
interesse at de af de boligsøgende der har det største 
behov for en bolig, er dem som først får en anvist.  
Modsat dette må det antages at de nuværende 
beboeres interesse må være at deres kommende naboer 
er ressourcestærke unge, hvilket ikke er den gruppe 
man ønsker at tilgodese med det støttede byggeri. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig DUABs 
synspunkt. 
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UBSBolig 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Generelt Vi er meget glade for at kunne være en del af processen, 
som vi oplever som særdeles positiv. Det er et glimrende 
stykke arbejde, som vi bakker fuldt og helt op om. 

Økonomiforvaltningen 
kvitterer for UBSBoligs 
tilkendegivelse. 
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Bolig UBSBOLIG har arbejdet på en Harmonisering og 
regelforenkling af Studieboligområdet, hvilket er mundet 
ud i et lovforslag. UBS støtter fortsat lovforslaget i sin 
helhed og dermed også forslaget om ét indstillingsudvalg, 
som fremført i lovforslaget og med samme begrundelser. 
Det betyder, at vi ikke støtter en indstillingsportal som 
allerede er prøvet i Københavns Kommune og uden held. 
Vi ved, at rigtig mange unge studerende kommer i 
klemme med uheldige udlejere. Og vi ved at rigtig mange 
unge bruger alt for meget tid på at finde vej igennem 
junglen når de skal søge studiebolig - ikke mindst i 
København. Ét indstillingsudvalg som er transparent og 
retfærdigt vil gøre det meget lettere for de unge - en 
gruppe som er blandt de svage på boligmarkedet i 
København. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig UBSBoligs 
synspunkt og foreslår  
følgende tilføjelse på 
side  20: ”Anbefaling: 

Arbejde for ét fælles 

ventelistesystem med 

ét indstillingsudvalg for 

støttede ung-

domsboliger  

Ét fælles 
ventelistesystem vil 
skabe et bedre overblik 
over det reelle 
ungdomsboligbehov og 
vil lette de studerendes 
vej ind på boligmarke-
det. I forbindelse med et 
nyt samlet 
ventelistesystem med ét 

indstillingsudvalg bør de 
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studerendes 
organisationer være 
repræsenteret for at 
sikre en fair fordeling af 
studieboligerne, der 
tager højde for fx 
anciennitet og som 
sikrer, at også socialt 
udsatte unge har 
adgang til en 
studiebolig.” 
Denne tilføjelse giver 
også anledning til 
ændring i oversigt på s. 
21. 
 

Bolig Til protokolbemærkningen fra økonomiudvalget, 
”Partierne mener, at ventelistesystemet for studieboliger 
også bør tilbydes private udbydere af studieboliger, så der 
tilbydes et samlet overblik til de studerende”: 
S.dk (hvor CIU og RIU-Roskilde udlejer) er den primære 
indgang til ungdoms-/studieboliger med over 10.000 
boliger og her kan private boliger/ejendomme skrive sig 
op på lige fod med de øvrige. Antallet af private ca. 1.500 
og det er stigende. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig UBSBoligs 
synspunkt og foreslår 
følgende tilføjelse på 
side 20:  
Oprindelig tekst: ”Dette 
kan følges op af en 
informationskampagne 
målrettet studerende, 
der ikke ved, hvordan 
man kommer på vente-
liste til en almen 
ungdomsbolig. 
Ny tekst: ”Det skal 

endvidere undersøges 

om de private 

ungdomsboliger kan 

indgå i det fælles 

ventelistesystem. Dertil 

kan arbejdet om at gøre 

ungdomsboligmarkedet 

mere overskueligt følges 
op af en 
informationskampagne 
målrettet studerende, 
der ikke ved, hvordan 
man kommer på vente-
liste til en 
ungdomsbolig.” 
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Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Kvalitet Til punktet om ’Mere fokus på åbne campusområder’, 
opleves, at der er mange faciliteter som kun er 
tilgængelige for KU -studerende. Derfor ønskes det, at der 
åbnes op for, at alle universitetsstuderende har adgang til 
alle de forskellige universitetsfaciliteter i byen, og med de 
samme fordele. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig 
tilkendegivelsen og 
bemærker, at dette 
afspejler sig af 
politikken ved 
anbefalingen på side 45: 
”Åbne udvalgte 
faciliteter på 
uddannelsesstederne 
for en bredere 
målgruppe”. 
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Inge Helmuth (2), 2200 København 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Bolig Det er på tide, at der i studielivspolitikken er fokus på mere 
bæredygtigt byggeri og flere boliger som er til at betale. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og bemærker at et 
klimahensyn i 
særdeleshed i 
forbindelse med 
nybyggeri afspejler sig 
af politikken på side 8, 
og dertil henvises til 
høringssvar nr. 106. 
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Bolig Det pointeres at der skal være plads til alle i København, og 
oplever at mange når de er færdiguddannede og vil stifte 
familie flytter ud af byen, fordi lejlighederne som er store 
nok til en familie på 4 er for dyre.  

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og bemærker at byens 
generelle boligforsyning 
reguleres i 
kommuneplanen. 
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Amanda Mona Rønstrup Kristiansen (4), 2400 København NV 

Tema Resumé af høringssvar Kommentar fra 
Økonomiforvaltningen 

Nr 

Bolig Uanset hvor gennemsigtige man gør ventelister, så er 
der i København et stort problem i forhold til 
placering og husning af unge og hvis i vil sikre at unge 
mennesker skal kunne gennemføre en uddannelse, så 
er det essentielt at i løser dette problem. Lav en 
løsning hvor unge bor sammen med ældre til lavere 
husleje - mod at de unge så hjælper og giver selskab. 
Lav flere container hjem, gør det nemmere at bo 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og bemærker at dette 
afspejler sig af 
politikken og henviser 
til høringssvar nr. 131. 
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sammen, sæt midlertidige vogne op på camping 
pladser eller gør det billigere. 

Job  Jeg ville søge inspiration ved Aalborg universitet og 
skalere deres PBL model op i forhold til at bygge bro 
til erhvervslivet. Jeg ville kigge på CBS og den succes 
de har med at finansiere studenterorganisationer, 
som giver mange aktiviteter for studerende - det er at 
støtte unges innovations kraft. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet. 
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Kvalitet Jeg ønsker at i overvejer at sætte meget kraftigt ind 
på at skabe mange flere og bedre studiemiljøer - om 
det så handler om at ombygge biblioteker eller 
bruge/åbne eksisterende offentlige bygninger op. Jeg 
har manglet studiepladser på biblioteker eller lign. 
hvor der fandtes nok ro og eller ordentlig udluftning. 
Jeg ville også sætte ind i forhold til fællesskaber på 
øget tilgang til collaborative rum på biblioteker og lign 
eller kreative byrum hvor unge studerende kan være 
sammen på en anden måde. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og bemærker at dette 
afspejler sig af 
politikken på side 41 
ved anbefalingen: 
”Sætte fokus på 
læsepladser og 
studiezoner i 
København.” 
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Internationale 
studerende 

Jeg synes det er et interessant forslag og jeg er især 

positiv over fokus på at fastholde internationale 

studerende i København. Jeg blev dybt irriteret over, 

at man skar i internationale studerendes adgang til 

Danske universiteter, eftersom det både kan sikre 

arbejdskraft og kulturel værdi og accept af diversitet 

til Danmark. Så det er positivt at der søges at løse 

problematikkerne på anden vis. 

Økonomiforvaltningen 
noterer sig synspunktet 
og bemærker, at dette 
er statsligt reguleret. 
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